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Vážení občané a čtenáři.
 
 Máte před sebou poslední číslo Těchonínských listů (TL) roku 2016, v kterém je opět vložen list 
s praktickými informacemi o potřebných telefonních číslech, ordinačních hodinách lékařů a termí-
nech svozů domovních odpadů v roce 2017. Věříme, že i tentokrát vám budou tyto informace užiteč-
né. Za připomenutí stojí, že toto zimní číslo je v pořadí již dvacáté první, které se k Vám od počátku 
vydávání TL dostalo. Začal tak šestý rok jejich vydávání. Důležité je sdělení, že členové redakční 
rady TL jsou ochotni i v roce 2017 ve své činnosti pokračovat a jejich vydávání připravovat a zabez-
pečovat. Obsahová náplň TL v roce 2017 a jejich grafická úprava bude navazovat na obsahovou náplň 
a grafickou úpravu, jaká byla v roce 2016. Redakční rada se nebude bránit změnám v obsahové náplni 
nebo grafické úpravě TL, pokud tyto budou ve prospěch zlepšení jejich kvality.
 Některá uváděná témata v TL skončí a jiná mohou přijít.V tomto čísle se tak naposledy sezná-
míte s informacemi a zajímavostmi z oblasti financí, uváděných v rubrice „Finanční abeceda“. Pan 
Jaroslav Chládek, který témata do této rubriky připravoval, usoudil, že to podstatné již sděleno bylo 
a další příspěvky tedy připravovány nebudou. V druhé polovině roku skončí i rubrika na téma „Znaky 
měst okresu Ústí nad Orlicí“. Zbývá ještě uvést města Brandýs nad Orlicí a Jablonné nad Orlicí. Toto 
téma bude ukončeno informací o znaku a historii našeho krajského města Pardubice. Doufám, že se to 
podaří. Pokračovat budou rubriky“Z historie Těchonína“ a „Na návštěvě u sousedů“. Samozřejmě, že 
budou podávány informace z jednání zastupitelstev obce, společenská kronika a uváděn bude obsah 
každého čísla, který se osvědčil. Věříme, že příspěvky budou i nadále přicházet od základní a ma-
teřské školy a od spolků v obci. Uvítáme příspěvky od Vás, občanů, do Těchonínských listů k dění 
v obci a také připomínky k obsahové náplni TL.
 Těchonínské listy budou i nadále vycházet koncem každého čtvrtletí, tedy čtyřikrát za rok 
v nákladu 300 výtisků každého čísla. K dostání budou v prodejně Konzum v Těchoníně, v prodejně 
potravin na Celném, na Obecním úřadu v Těchoníně a také v omezeném množství v Informačním 
centru v Jablonném nad Orlicí. Zkušebně bylo do informačního centra, po předchozím projednání 
a vstřícnosti pracovníků informačního centra, již dříve předáno několik výtisků od vydání LÉTO 
2016 a PODZIM 2016. Zájem o ně byl, občané je odkoupili.
 Cena jednoho výtisku TL zůstane 15 Kč. Beze změny zůstanou i ceny za inzerci a za vzpomínky 
a sdělení ve společenské kronice v nich uváděných.
 Od každého doposud vydaného čísla TL jsou k dispozici ještě nějaké výtisky. Zájemci se mohou 
obrátit přímo na mne, telefon 604 825 375.
 Jsme v posledním měsíci roku 2016, v cíli našeho celoročního snažení, ale současně i na prahu 
roku 2017, který je zatím velkou neznámou. Přijměte při této příležitosti, vážení občané a čtenáři TL, 
poděkování od celé redakční rady za přízeň, kterou jste po celý rok 2016 projevovali tím, že jste TL 
četli. Věříme ve Vaši přízeň i nadále. Děkujeme všem přispěvatelům a těšíme se na spolupráci s Vámi 
i v nadcházejícím roce 2017. Děkujeme paní vedoucí v prodejně Konzum Těchonín, personálu v pro-
dejně potravin na Celném, místnímu obecnímu úřadu a informačnímu centru v Jablonném nad Orlicí 
za prováděný prodej TL.
 
 Vážení občané a čtenáři TL, přijměte od redakční rady TL přání klidného prožití Vánoc v ro-
dinném kruhu se svými nejbližšími a přijměte přání dobrého zdraví a štěstí po celý rok 2017 Vám 
a Vašim rodinám.

za redakci TL: Karel Vencl

Slovo úvodem
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Vážení spoluobčané,
 chtěl bych Vás ještě před vánočními svátky a novým rokem seznámit s několika málo událostmi, 
které se v naší obci staly, nebo které teprve přijdou.
 Projektové práce na zateplení první etapy obecních bytových domů č. p. 110, 166, 171, 172, 178, 
179 a 180 části obce Těchonín jsou ve stavu již před předáním a v novém roce nás čeká podání žádostí 
o přidělení dotací. Na listopadovém zasedání byly schváleny poplatky pro rok 2017, které jsou ve 
stejné výši jako v roce 2016. Byl také zjištěn špatný stav umělého osvětlení v základní škole a školní 
jídelně, a to nejen z pohledu funkčního, ale i z pohledu nedostatečné normové dimenze osvětlení. 
V této chvíli jsou provedeny projektové dokumentace, na základě kterých budou provedena výběrová 
řízení s termíny realizací v roce 2017.
 Po provedeném průzkumu trhu a zhodnocení cenových nabídek byla se společností Komunální 
služby, s. r. o., Jablonné nad Orlicí podepsaná smlouva o svozu a odstranění odpadů. Svozy popelnic 
od 1. ledna 2017 budou realizovány dle nového harmonogramu – nebudou to již úterky, ale čtvrtky. 
Harmonogram svozů, a to nejen popelnic, naleznete v kalendáři, který je možné zakoupit v obcho-
dech, obecním úřadu, nebo jej obdržíte v kanceláři obecního úřadu, případně na webových stránkách 
obce.
V těchto dnech také začínají přípravy pro vyhotovení rozpočtu obce pro nadcházející rok.
 Připomínám rovněž blížící se Tříkrálovou sbírku, která v naší obci proběhne 7. a 8. ledna 2017.

 Milí spoluobčané, přeji Vám krásné vánoční svátky, do nového roku pevné zdraví a také to štěs-
tíčko.

Daniel Krejsa

Pár řádků od starosty

Vážení občané, ti z Vás, kteří máte zájem o získání bližších informací k jednotlivým bodům usne-
sení, navštivte veřejná jednání zastupitelstva obce, nebo se s Vaším dotazem neváhejte obrátit 
v úředních hodinách na Obecní úřad v Těchoníně. Na Vaše dotazy Vám rádi odpovíme.

starosta a místostarosta obce Těchonín

Informační okénko
Zastupitelstva obce – termíny a program
Leden
18.1.2017 v 18.00 hod., zasedací místnost na OÚ
Zpráva předsedy komise stavební a ŽP za rok 
2016.
Návrhy komise stavební a ŽP na opravy a údržbu 
na rok 2017.
Únor
15.2.2017 v 18.00 hod., zasedací místnost na OÚ
Zpráva inventarizační komise.
Návrh rozpočtu obce na rok 2017.
Zajištění dopravní obslužnosti obce.
Březen
15.3.2017 v 18.00 hod., zasedací místnost na OÚ
Schválení rozpočtu obce na rok 2017.
Zpráva velitele SDH.

Zpráva kontrolního výboru.
Rozpočtový výhled na období let 2017 - 2020

Těchonínské listy
Termín uzávěrky a prodeje TL – JARO 2017.
Uzávěrka: ve středu 15. 3. , v prodeji budou od 
čtvrtka 30. 3.
Termín platí pro přispěvatele stálé i příležitostné.
Termín uzávěrky je nejzazší termín pro odeslání 
nebo odevzdání příspěvku.
Příspěvky prosím zasílejte na adre-
su: listy@techonin.cz nebo na adresu 
vencl.k@seznam.cz nebo můžete písemný pří-
spěvek předat kterémukoliv členu redakční rady, 
jejich jména jsou uvedena na zadní straně obalu 
Těchonínských listů.
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Číselný klíč zastupitelů:
Chládek J. Junek J. Krejsa D. Kreuselová L. Leicht J. Motyčka V. Olšar M. Sedláček J. Špinlerová I. Vencl K. Všetička V.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

Zastupitelstvo schvaluje:
229. Program jednání ZO.

230. Žádost o dotaci z Integrovaného regionálního operačního programu ENERGETICKÉ ÚSPORY 
V BYTOVÝCH DOMECH II v rámci 37. výzvy pro objety bytových domů č. p. 110,166, 178, 
179, 180,171, 172 v k.ú. Těchonín.

231. Žádost na dopravní inspektorát PČR v Ústí nad Orlicí o doplnění dopravního značení na místní 
komunikaci III. třídy vedené v Pasportu místních komunikací obce Těchonín pod označením 
č. 14c (na Motláku) – provede zastupitel obce p. Karel Vencl

Zastupitelstvo bere na vědomí:
232. Zprávu kontrolního výboru
233. Doporučení kontrolního výboru k samostatné evidenci stížností občanů na OÚ
234. (k USN č. 233) Informace starosty obce, že tato bude zavedena samostatně
235. Doporučení kontrolního výboru ke zvážení možnosti přijímání písemného odstoupení od žádosti 

o přidělení nájemního bytu ze strany obce
236. (k USN č. 235) Informace starosty a místostarosty o komplikovanosti takového postupu, i přes 

to bude zváženo
237. Dotaz kontrolního výboru k délce výpovědní lhůty Pachtovní smlouvy na pozemku p. č. 1162 

v k.ú. Těchonín
238. (k USN č. 237) Informace starosty obce, že délka výpovědní lhůty již před podpisem smlouvy 

byla po právní stránce projednána a není v rozporu s občanským zákoníkem
239. Harmonogram kontejnerového svozu na rok 2017 – zatím není znám dodavatel svozů a tím 

pádem ani harmonogram.
240. Žádost paní Henriky Štanglerové o nájem pozemků p. č. 835/10 a části p. č. 834/3, k.ú. Těchonín
241. Rozpočtové opatření č. 5/2016
242. Informace o neplatnosti Směrnice k zadávání veřejných zakázek malého rozsahu ze dne 

9. 12. 2015 s účinností od 1. 1. 2016 z důvodu nabytí od 1. 10. 2016 zcela nového zákona 
č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných zakázek

243. Dílčí přezkoumání hospodaření obce Pardubickým krajem za období 1. 1. 2016 až 11. 10. 2016
244. Informaci zastupitele obce pana Karla Vencla o ukončení akce odstraňování bývalého rozhlaso-

vého vedení v obci
245. Informaci zastupitele obce pana Karla Vencla o nápravě stavu nakloněného sloupu veřejného 

Z jednání zastupitelstva obce

Usnesení ze zasedání ZO ze dne 12. 10. 2016

přítomno zastupitelů: 9/11

(omluveni: V. Motyčka, M. Olšar)
přítomno občanů/hostů: 5/0

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A X A A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A A A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A A A A X
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osvětlení v centru obce
246. Informaci zastupitele obce pana Karla Vencla o osazení svítidel veřejného osvětlení u komuni-

kace na nádraží ČD a u odbočky na komunikaci poblíž domu č. p. 148
247. Informaci zastupitele obce pana Karla Vencla k žádosti na osazení dopravního značení na Motlá-

ku na dopravní inspektorát PČR v Ústí nad Orlicí
248. Dotaz zastupitele obce pana Karla Vencla k evidenci místní komunikace tř. III vedoucí na Vlčko-

vice a odpověď starosty obce k zařazené komunikaci pod č. 19c v Pasportu místních komunikací
249. Informaci zastupitele obce pana Karla Vencla k provedené opravě místního rozhlasu při realizaci 

doplnění veřejného osvětlení
250. Pochvalu zastupitelky obce paní Ivanky Špinlerové obecním zaměstnancům za provedenou práci 

v obci

Zastupitelstvo schvaluje:
251. Program jednání ZO.

252. Výše odměn za práce a služby pro obec na rok 2017

253. Stanovení výše poplatků na rok 2017

254. Kupní smlouva na p. č. 1216/7, k.ú. Těchonín se společností Lesy ČR, s. p.

255. Směrnice k zadávání veřejných zakázek malého rozsahu po nabytí zákona č. 134/2016 Sb., o za-
dávání veřejných zakázek

256. Žádost paní Henriky Štanglerové o nájem pozemků p. č. 835/10 a části p. č. 834/3, k.ú. Těchonín

257. Návrh výběrové komise pro akci „Modernizace umělého osvětlení v 2. NP Základní školy Tě-
chonín“ ve složení Mgr. Lenka Kreuselová, předseda stavební komise Jiří Junek, Daniel Krejsa, 
Václav Motyčka, Jaroslav Chládek, Aleš Nepustil

258. Návrh dodavatelů pro zaslání výzvy výběrového řízení a podání jejich nabídek k akci „Moder-
nizace umělého osvětlení v 2. NP Základní školy Těchonín“: pan Herman z Jablonného nad 
Orlicí, pan Ondřej Simon z Jablonného nad Orlicí, pan David Ordoš z Těchonína, pan Zářecký 
z Nekoře.

Usnesení ze zasedání ZO ze dne 16. 11. 2016

přítomno zastupitelů: 9/11 

(omluveni: J. Sedláček, V. Všetička)
přítomno občanů/hostů: 7/0

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A X A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A X A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A X A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A X A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A X A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A X A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A X A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A X A A X
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259. Zahájení výběrového řízení pro akci „Modernizace umělého osvětlení v 2. NP Základní školy 
Těchonín“.

260. Návrh výběrové komise pro akci „Stavební úpravy a plynofikace bytu č. 2 v bytovém domě 
Těchonín č. p. 166 „ ve složení - předseda stavební komise Jiří Junek, Jan Leicht, Daniel Krejsa, 
Jaroslav Chládek, Václav Motyčka.

261. Návrh dodavatelů pro zaslání výzvy výběrového řízení a podání jejich nabídek k akci „Stavební 
úpravy a plynofikace bytu č. 2 v bytovém domě Těchonín č. p. 166“: Martin Černohous, Andrej 
Lukáč a Petr Vašata.

262. Zahájení výběrového řízení pro akci „Stavební úpravy a plynofikace bytu č. 2 v bytovém domě 
Těchonín č. p. 166“.

Zastupitelstvo bere na vědomí:
263. Informaci o stavu akce Drenáž u školní jídelny v Těchoníně č. p. 188 – přednesl p. Daniel Krejsa
264. Informaci - ČR Ministerstvo obrany - Oznámení výběrového řízení na zajištění zájemců o koupi 

a vybrání vhodného kupce pro stát nepotřebného majetku – přednesl p. Daniel Krejsa
265. Informaci o stavu nájmu bytu č. 10 v bytovém domu č. p. 179 – přednesl p. Daniel Krejsa
266. Informaci o špatném stavu osvětlení v budově školní jídelny – přednesl p. Daniel Krejsa
267. Informaci o stavu řešení dopravního značení na zkratce na „Motlák“ a vlčkovickou zkratku – 

přednesl p. Karel Vencl
268. Informaci o opravě zábradlí u společnosti K.T.C. – přednesl p. Karel Vencl
269. Informaci tlumočené ze strany občanky obce paní Kubátové k nedostatečnému osvětlení míst-

ní komunikace vedoucí kolem školní jídelny v Těchoníně směrem k domu č. p. 59 – přednesl 
p. Karel Vencl

270. Informaci k vánočnímu osvětlení obce – přednesl p. Karel Vencl
271. Informaci ke zvážení – osazení dopravního zrcadla na náměstíčku na Celném – přednesl občan 

obce p. Prűher
272. Informace tlumočené ze strany občanů Těchonína k nedostatečnému veřejnému osvětlení u míst-

ního hřbitova – přednesl p. Jaroslav Chládek
273. Informaci o přípravě provádění inventarizace majetku obce – přednesl p. Karel Vencl
274. Rozpočtové opatření 6/2016 – přednesl p. Daniel Krejsa
275. Zprávu z výběrového řízení veřejné zakázky malého rozsahu a Rozhodnutí o výběru nejvý-

hodnější nabídky na „Svoz a likvidaci směsného odpadu“ pro celou obec Těchonín: společnost 
KOS, s. r. o. Jablonné nad Orlicí s termínem zahájení služeb od 1. 1. 2017 – přednesl p. Daniel 
Krejsa

276. Informaci o provedené Finanční kontrole v ZÁKLADNÍ ŠKOLE A MATEŘSKÉ ŠKOLE TĚ-
CHONÍN za období 1 - 6/2016 – přednesl p. Daniel Krejsa

277. Informaci o špatném stavu umělého osvětlení v 2. NP základní školy - přednesl p. Daniel Krejsa
278. Informaci o připravované zakázce Stavební úpravy a plynofikace bytu č. 2 v bytovém domě 

Těchonín č. p. 166 – přednesl p. Daniel Krejsa

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A X A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A X A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A X A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A X A A X
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Vážení občané,
 jistě jste na konci léta a v průběhu podzimu zaznamenali dění kolem Celenského kříže a kří-
že u místní budovy fary v Těchoníně. Naší snahou bylo provést všechny nezbytné práce k uchování 
historického dědictví pro nastávající generace. Cítíme potřebu se o tyto památky starat, a to nejen 
proto, že jsou staré, ale zejména proto, že jsou krásné a Těchonín, Celné, či jakákoliv místní část by 
bez nich jistě utrpěla na půvabu.
 Pár slov k Celenskému kříži - když pan Hynek Bláha zahájil restaurátorskou činnost na 
Celenském kříži, došlo tak k jeho demontáži a následnému uložení v areálu pily na Celném u Olšaro-
vých. Zděšení občané nás kontaktovali 
a sdělovali nám, že je Celenský kříž 
pryč, ale v rámci prvotní debaty bylo 
vše uvedeno na pravou míru. V rámci 
restaurátorských prací byl proveden 
velký výčet prací, kdy byla mimo jiné 
i zušlechtěna plocha v bezprostředním 
okolí kříže a vybudován nový základ 
pro jeho následné uložení. Byly zde 
vysazeny také dvě lípy. V jarních mě-
sících roku 2017 plánujeme zpevně-
nou plochu osadit lavičkou, protože výhled na údolí Celného je odtud jedním slovem úžasný a toto 
místo si jistě zaslouží, aby si zde lidé jdoucí na procházku měli možnost odpočinout a pokochat se 
zdejší scenerií. Malou zajímavostí bylo, že při provádění restaurátorských prací při demontáži křížku 
byla dne 6. 7. 2016 nalezena v jeho útrobách mince z roku 1800. Její fotografii můžete vidět v příloze 
článku. Tato je v současné době uložena na Obecním 
úřadě v Těchoníně. Často zářící svíčka v osazené lu-
cerničce ukazuje, že zájem kolemjdoucích o toto mís-
to je velký a příjezd do naší obce je tím zase o něco 
přívětivější.
 Pár slov ke křížku v centru obce u místní 
budovy bývalé fary - tento křížek byl také restauro-
ván panem Bláhou a jeho pomocníky, došlo k jeho 
demontáži a následnému přemístění. K tomuto kroku 
bylo přistoupeno i s ohledem na zamýšlenou výstav-
bu chodníků v Těchoníně a rekonstrukci opěrné zdi 
v tomto místě. Domnívám se, že se nám podařilo zvo-
lit adekvátní a důstojné místo, které je navíc jen pár 
metrů od původního postavení. Také na tomto místě 
došlo k úpravě bezprostředního okolí křížku. Při osa-
zování kříže zpět na své místo byly restaurátory do 
útrob kříže vloženy pamětní medaile vyražená k vý-
ročí 500 let od první písemné zmínky obci a dále sou-
časná mince o nominální hodnotě 10 Kč s aktuálním 
rokem 2016.
 Nutno podotknout, že jsme celou akci reali-
zovali za výrazného přispění dotací ze SZIF v rámci 
datačního programu č. 16. Udržování a obnova kul-

Co se děje v obci
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turního dědictví venkova, která byla poskytována na 
údržbu a obnovu stávajících kulturních prvků ven-
kovské krajiny, podporu údržby a obnovy stávajících 
památných staveb a objektů kulturně -historických 
hodnot v extravilánu i intravilánu obcí do 5000 oby-
vatel, které nejsou chráněnými kulturními památkami 
s předmětem ochrany podle zákona č. 20/1987 Sb., 
o státní památkové péči, ve znění pozdějších předpi-
sů. Celkové náklady na restaurování Celenského kříže 
činily 122.149 Kč, celkové náklady na restaurování 
kříže u fary činily 100.104 Kč. Výše získaná dotace 
byla 153.155 Kč, tj. 70% z celkových uznatelných ná-
kladů.
 Na provedených pracích se podíleli Hynek 
Bláha, místní pracanti Petr Vašata a Miroslav Schön, 
dále Jiří Junek ml. a výsadbu provedl pan Pavel Haupt 
z Ústí nad Orlicí.
 V příštím roce se budeme snažit v této čin-
nosti pokračovat na zbylých památkách v naší obci, 
kdy v současné době probíhá jejich restaurátorský 
průzkum. Předpokládáme, že by mohlo dojít k zre-
staurování křížku u místní školní jídelny v Těchoníně, 
křížku na křižovatce v Celném a snad i sochy sv. Jana 
Nepomuckého v Celném (vedle domu pana Domini-
kuse).
 Dále se, mimo jiné, snažíme dělat maximum na finálních úkonech akce: „Zvyšování bezpeč-
nosti pěší dopravy při silnici č. II/311 úseku centru obce Těchonín. Část projektové dokumentace – 
situace je vyvěšena na webových stránkách obce.

 Závěrem bych rád popřál všem občanům, chalupářům a také čtenářům TL veselé, barevné 
a šťastně prožité svátky vánoční v kruhu blízkých a do nového roku? Zajisté vykročení pravou nohou. 
V celém roce 2017 ať Vaše kroky kráčejí pěšinou plnou zdraví, tolerance a lásky.

Josef Sedláček, místostarosta obce

 Vážení občané, obecní úřad Těchonín pro Vás i na období nastávajícího roku 2017 připravil 
stolní dvoutýdenní kalendáře obsahující informace týkající se svozů odpadů, kontejnerových 
svozů a svozů dům od domu. Dále jsou zde obsaženy informace týkající se termínů konání řádných 
jednání zastupitelstva obce a termínů konání společenských akcí v obci. Kalendář je plný fotografií 
zákoutí naší obce pořízených objektivem Terezy Velehradské a leteckých snímků Stanislava Krej-
čího, kdy tyto jsou doplněné o texty z pera Ivanky Špinlerové.
 Za cenu 75 Kč jsou k dostání na pultech prodejny Konzum Těchonín, prodejny v Celném 
a v kanceláři Obecního úřadu Těchonín.
 Děkujeme Vám za přízeň a doufáme, že Vám tyto kalendáře udělají radost a budou Vám i ná-
pomocny v denním životě.

Josef Sedláček, místostarosta obce
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Neštěstí, která občanům Těchonína způsobila příroda v běhu času
 V období adventním bych spíš měla psát o událostech radostnějších, ale na druhou stranu je fakt, 
že se obyvatelé Těchonína, Celného i Stanovníku s nástrahami přírody uměli v historii vždy dobře 
vypořádat, pomáhat si a napravit škody, také potěšující a přináší i naději do budoucna. Pokaždé v lis-
topadu pořádá těchonínský Klub důchodců besedu s kronikářkou obce a letos jsem společně s paní 
Hanou Jentschkovou s jeho členy prošla smutné události v historii, ať už je způsobila příroda, nebo 
sami lidé. Pro Těchonínské listy jsem vybrala z kronik ty, co natropila příroda.
 Začněme rokem 1807. Tehdy se protrhla černá mračna nad pozemky dolního mlýna (stál na Ti-
ché Orlici v místech, kde je dnes továrna Kümpers) a na Hejnově nad Brendami. Obrovský příval vod 
vymlel na svahu Hejnova strž severně nad č. p. 55 (nyní zde bydlí chalupář pan Král), kde se pak ří-
kalo Na Dolíčku. Poté protrhl hráz rybníka (v místech nad dnešní školkou), zanesl štěrkem a bahnem 
louky ve vsi a poškodil několik budov. Po průtrži prý kluci chytali vyplavené ryby i ve staveních. Od 
těch dob se pořádalo na svatého Jana Nepomuckého procesí, aby byla podobná pohroma odvrácena.
 Celenský kronikář Josef Jentschke uvádí, že Celné postihla v roce 1907 obrovská povodeň, 
jakou nikdo nepamatoval. Vodou byla zaplavena polovina vesnice, dva mosty a zídka u silnice byly 
strženy. U Umlaufů v hospodě hořelo po úderu blesku.
 Na jaře 30. dubna roku 1922 nadělala velké škody v celé vsi vichřice s krupobitím. Téhož roku 
12. července přišla bouře s krupobitím a částečně zničila úrodu. Padaly totiž kroupy jako holubí vejce 
a rozbily také skla na střeše továrny. Dále poškodily lepenkové střechy na chalupách.
 V roce 1923 vyhořel od blesku statek Václava Nožky č. p. 117.
 Přelom roku 1928 – 1929 znamenal pohromu pro celou republiku. Uhodily kruté mrazy, v naší 
obci až minus 35 °C. Způsobily značné škody na zásobách brambor, na ovocných stromech a usmrtily 
spoustu zvěře. Ve škole musely být vyhlášeny mrazové prázdniny.
 Dne 20. října 1930 zuřila v obci veliká vichřice, která jen v polesí Těchonín způsobila polom 
o 4 000 m3.
 Po 2. světové válce byly v lesích nadměrné zásoby dřeva a neodkorněné polomy, proto došlo ke 
kůrovcové kalamitě. Musely být organizovány brigády z řad občanů, pomáhali i vojáci. Poprvé byla 
u nás použita motorová pila! Kalamita byla zdolána v roce 1947.
 Rok 1947 se zapsal do paměti jako rok sužujícího sucha. Přesto 13. května došlo k průtrži mra-
čen, která poškodila pole i cesty, a to hlavně v Hluchově a na straně k Vlčkovicím. Mnohde byla 
splavena brambořiště a v cestách voda vymlela jámy až dva metry hluboké. Cesty pak byly opraveny 
při národních směnách. Potom teprve nastalo ono velké sucho, jež trvalo do konce října.To samozřej-
mě ovlivnilo úrodu. Těchonínský potok 
si vodu udržel, ale vyschly jeho přítoky 
z Rokle a Jirchářova dolíku.
 Mrazy v roce 1956 – až minus 30 °C 
- způsobily škody na ovocných stromech.
 Dne 30. března 1957 se přes naši 
obec přehnala větrná smršť. U kravína 
zbořila dvě nové stodoly, v lesích vyvráti-
la a polámala mnoho smrků. Nejvíce byla 
postižena Borovinka a les v Čerňovickém 
údolí.
 Šedesátá léta se vyznačovala dost 
tuhými zimami. Taková byla na přelomu 

Z historie Těchonína

Následky smršti roku 1957 v Borovince
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let 1962 – 1963, v níž napadlo mnoho sněhu, což si vyžádalo brigády na jeho vyhazování. Spousta 
sněhu napadla také na přelomu let 1966 – 1967. Ten namrzl na lesních stromech a po namoknutí způ-
sobil svou vahou ohromné polomy středně starých smrkových porostů, hlavně na Vysokém Kameni 
a U Obrázku směrem k Jamnému. Myslivci našli 17 kusů uhynulé srnčí zvěře. Polomy odstraňovaly 
zorganizované brigády občanů a také vojenští medici z Hradce Králové. Dlouhá a tuhá zima trápila 
naše občany ještě na přelomu let 1969 – 1970. Sníh byl vysoký a tvrdý a ve vyšších polohách vydržel 
až do května. K tomu se přidružily metelice a dvacetistupňové mrazy. V lese uhynulo 70 % srnčí 
zvěře, mnoho zajíců a několik narozených muflončat.
 Dne 17. května 1994 se přihnala od Faltusova kopce přes Dolní les ničivá vichřice. Jeden proud 
pokácel hlavně jabloně a javory v květu u továrny, pak modříny v Motlově lese. Druhý proud se obrá-
til na Hluchov a v údolí Těchonínského potoka pokácel značné plochy starých porostů smrků a buků 
(20 000 m3 dřevní hmoty).
 Rok 1997 byl rokem ničivé povodně. Po trvalých deštích od 5. července stoupala rychle hla-
dina vody v řece (v Sobkovicích naměřili prů-
tok vody 108 m3 za 1 vteřinu). Zařádil si také 
Těchonínský potok, jemuž nestačily dosavadní 
propusti a mělké koryto. Škody dosáhly více než 
12, 5 milionu Kč. Bylo zatopeno 30 obytných 
a rekreačních budov. Hladina vody stoupla mís-
ty až o 2 metry. Náprava škod si vyžádala velké 
úsilí hned po povodni, ale i později. Prokázala 
však schopnost obecního úřadu, obecního za-
stupitelstva, hasičů a dalších dobrovolníků če-
lit živelním pohromám a pomáhat postiženým, 
dále vyvolala mnoho projevů upřímné solidarity 
s naší obcí.
 Ještě se likvidovaly povodňové škody, 
když v březnu roku 2000 došlo k další povodni, 
která postihla především okolí koryta Těchonín-
ského potoka. Škody byly opět velké. Naši obec 
však čekala ještě povodeň roku 2002. Všechny 
škody se podařilo odstranit a také učinit lepší 
protipovodňová opatření.
 S výčtem neštěstí bych mohla skončit, ta 
poslední máme v živé paměti. Zmíním se o zimě 
roku 2006, což byla vlastně poslední „velká“ 
zima. Začalo chumelit 17. listopadu a sníh ne-
roztál do dubna. Napadlo ho tolik, že se musel 
odvážet do řeky. Tehdy také těžká vrstva sněhu prolomila střechu skladu továrny Kümpers. Ještě 
nesmím vynechat vichřici, která nás postihla v roce 2015 v noci ze 7. na 8. červenec. Ve dnech před 
ní panovala velká vedra a vichřici provázely přívalové deště s krupobitím. Louky byly poseté větvemi 
a větvičkami, silnice a železnici pokryly větve a zlámané i vyvrácené stromy. Na to si všichni jistě 
pamatují.
 Příroda, jak vidíte, si u nás v běhu času vybírala svou daň. To samozřejmě můžeme být rádi, že 
v naší vsi neřádí zemětřesení, tajfuny, tornáda a tsunami. Věřím, že na dějích v přírodě se poslední 
dobou podepisuje také nešetrná činnost člověka. Snažme se tedy každý svým dílem podílet se na její 
ochraně. To by mohl být náš závazek pro doby příští.

Ivanka Špinlerová

Povodeň 1997 (pod železniční zastávkou)

Napáchané škody (u č. p. 166)
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Fotbal Těchonín (www.fotbal -techonin.cz)
 V poslední čtvrtině roku 2016 čekalo na těchonínské fotbalisty v premiérové 1.B třídě ještě šest 
mistrovských zápasů. Hned v tom prvním jsme zajížděli k dlouho očekávanému derby do Jablonného 
nad Orlicí. V zápase jsme až do 90. minuty drželi jednobrankové vedení. Bohužel během poslední 
akce zápasu, kterou byl rohový kop, jsme inkasovali vyrovnávací branku na 2:2. V následných penal-
tách už byl šťastnější soupeř.
 Do konce podzimní části jsme získali už pouze 3 body, za domácí výhru proti rezervě Lanškrou-
na. Po polovině soutěže jsme tedy v 1.B třídě získali 15 bodů za 4 vítězství a 2 remízy. Po jedné z nich 
jsme v Poličce získali bod navíc, díky vyhranému penaltovému rozstřelu.
Tabulka:

 Poslední akcí tohoto roku byla výroční členská schůze, která se již po několikáté konala v domě 
hasičů v Mladkově.
 Začátek zimní přípravy máme naplánován na druhou polovinu ledna. O dění v našem klubu se 
mohou fanoušci dozvědět více na stránkách www.fotbal -techonin.net.
 Fotbalový klub vám všem přeje krásné vánoční svátky, mnoho zdraví a úspěchů v roce 2017.

Roman Filip
HC Těchonín (www.hctechonin.cz)
 HC Těchonín se blíží do poloviny hokejové sezóny! Lze konstatovat, že si hráči Těchonína 
letos hokej doslova užívají. Sedmou sezo-
nu začalo naše mužstvo velmi dobře a po 
devíti odehraných zápasech se vyhřívá na 
1. místě ve 2. lize HOLBA LHL. Bilance 
týmu je prozatím 7 výher, 2 prohry a zisk 
14 bodů. Během probíhající sezony jsme 
dokázali porazit Rafani Dolní Čermná 3:2, 
Lazy Neckers 5:3, Auto Steffan 5:3, AVX 
Lanškroun 4:2, Qanto Bystřec 5:0, Lev Ba-
nín 7:1, ADH Group Zábřeh 8:5, a prohráli 
s Yellow Sharks 4:5 a Petrovicemi 4:6. Na 
Těchonín čekají v první části ještě 4 zápa-
sy, proti týmům Verměřovice, Jedlí, Bobři 

Rk. Tým Záp V VP PP P Skóre Body
1. TJ Sokol Kunčina 13 10 1 2 0 35:16 34
2. TJ Sokol Opatovec 13 9 1 0 3 25:12 29
3. TJ Semanín 13 7 2 1 3 38:12 26
4. TJ Sokol Řetová 13 7 2 1 3 32:25 26
5. TJ Jablonné nad Orlicí 13 5 4 1 3 25:23 24
6. TJ Sokol Libchavy 13 6 2 0 5 33:26 22
7. FC Jiskra 2008 13 6 0 2 5 32:26 20
8. TJ Lanškroun, fotbalový oddíl B 13 6 1 0 6 25:36 20
9. TJ Horní Újezd 13 5 0 0 8 28:35 15

10. TJ Sokol Těchonín 13 4 1 1 7 22:32 15
11. SK Sloupnice 13 3 0 5 5 14:19 14
12. TJ Sokol Dlouhá Loučka 13 3 1 2 7 25:37 13
13. Sportovní kluby Polička B 13 2 1 1 9 18:28 9
14. TJ Sokol Verměřovice 13 1 1 1 10 11:36 6

Zájmové spolky v obci



13

LA a Ina Lanškroun. Poté bude následovat druhá část Holba LHL ligy, kde se všechny týmy rozdělí 
podle pořadí v první části, do 6 lig pojmenovaných podle druhu piva od sponzora ligy Holba pivova-
ru. Sledujte proto bedlivě stránky HC Těchonín na facebooku, kde se vše pravidelně aktualizuje.
 Letošní novinkou v týmu HC Těchonín je předávání dřevěné sošky nejlepšímu hráči po každém 
zápase. Dřevěnou sošku vyrobil hráč Martin Petr, pro kterého je řezbářství a práce se dřevem koníč-
kem. Soška je ve tvaru hokejisty a je cca 40 cm dlouhá. Nápad vznikl pro oživení týmového ducha. 
Dřevěnou sošku vždy předává oceněný hráč z předešlého zápasu hráči, který byl nejlepší v daném 
zápase.

Rk. Tým Záp V R P Skóre Body
1. H.C. SPV Těchonín 9 7 0 2 45:27 14
2. INA Lanškroun 8 5 2 1 31:23 12
3. Yellow Sharks 8 5 0 3 30:24 10
4. ADH Group Zábřeh 9 5 0 4 32:37 10
5. AVX Lanškroun 8 3 3 2 35:23 9
6. AHK Jedlí 8 3 3 2 28:27 9
7. HC Petrovice 9 4 1 4 29:32 9
8. Rafani Dolní Čermná 10 3 3 4 38:42 9
9. Lazy Neckers 10 4 1 5 33:39 9

10. Lev Banín 8 2 4 2 30:28 8
11. HC Qanto Bystřec 9 3 0 6 33:48 6
12. Auto Sttefan Trnávka 9 1 4 4 24:28 6
13. Verměřovice 8 1 3 4 24:28 5
14. Bobři Lanškroun 7 2 0 5 22:28 4

 A jelikož se blíží konec roku 2016 a je před námi rok 2017, tým HC Těchonín všem fanouškům 
přeje krásné a klidné Vánoce a šťastný nový rok.

Michal Ordoš

Stolní tenis (www.pinec.info)
 Sezona 2016/2017 se nám přehoupla do své druhé poloviny. A zrovna dodávám, bohužel už do 
druhé poloviny. Podle mého názoru díky nesmyslné reorganizaci soutěže, kterou si téměř žádný oddíl 
nepřál, výrazně ubylo zápasů. Je to prostě hrozná škoda. Vždyť právě vypjaté duely se silnými sou-
peři jsou kořením každého sportu. Můžeme zatím jen doufat, že se vše od příštího ročníku zase pohne 
k lepšímu.
 Našemu týmu se po vlažnějším začátku podařilo sérii vítězství dostat do popředí tabulky. Tedy 
tam, kde bychom se chtěli pohybovat. Dokonce jsme prozatím jediným týmem, který uštědřil poráž-
ky vedoucím družstvům soutěže. Výborně se jeví předsezonní posila Vasilij Kubovij, který se hned 
zařadil mezi nejlepší hráče celé soutěže.
 Stále trénujeme 2x týdně. Ve středu a v neděli vždy od 17 hod. Pokud máte někdo zájem si za-
hrát, neváhejte a přijďte se mezi nás podívat.

1. TJ Sokol Žamberk D 8 6 1 1 98:46 21
2. TJ Sokol Líšnice C 8 6 1 1 87:57 21
3. TJ Sokol Těchonín 8 5 1 2 82:62 19
4. TJ Sokol Tatenice B 8 3 0 5 73:71 14
5. TJ Sokol Mistrovice D 7 3 1 3 62:64 14
6. SK Ledříček Bartošovice 8 3 0 5 57:87 14
7. TJ Sokol Horní Heřmanice 8 2 0 6 63:81 12
8. TJ Sokol Nekoř B 7 1 0 6 36:90 9
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 Závěrem bych chtěl jménem našeho oddílu popřát všem čtenářům TL i občanům Těchonína 
příjemné prožití vánočních svátků a šťastný nový rok.

Radim Trejtnar

Český rybářský svaz – místní organizace Těchonín
 Jak tomu již bývá zvykem, pro rybáře je podzimní a zejména pak to zimní období trochu ponuré. 
Dny se krátí a čas strávený u vody je čím dál vzácnější. Obvykle bilancujeme uplynulou pstruhovou 
sezonu, vzpomínáme na úlovky a pěkné zážitky. Plni nadějí se vypravujeme na jedny z posledních 
vycházek na mimopstruhové vody, kde doufáme v úlovek životního dravce. Nezbývá než se pomalu 
loučit s lovem v roce 2016. Připravit povolenky k odevzdání, vyplnit je a prozkoumat peněženky pro 
platby poplatků spojených s naším koníčkem na rok 2017.
 Dne 10. 12. 2016 se uskuteční rybářský 
večírek v penzionu Otmarka v Těchoníně. Jak 
je tomu obvyklé, tombola bude plná rybích 
darů, což je pro předvánoční období jistě pří-
jemné. V době, kdy píši tyto řádky, probíhají 
přípravy na večírek a já pevně věřím tomu, že 
bude účast hojná a veselí prolne noc do ran-
ních hodin.
 Z kraje roku 2017 (přesný termín není 
dosud stanoven) připravujeme výroční rybář-
skou schůzi, kde mimo jiné proběhnou volby 
výboru organizace a jejich orgánů. Klasicky 
zde bude proveden prodej a úhrada povole-
nek, známek a dalších potřebných poplatků na 
rok 2017.
 Za MO ČRS Těchonín bych si Vám dovolil popřát krásné prožití svátků vánočních a šťastný 
nový rok 2017.

Za MO ČRS Těchonín Josef Sedláček
(foto: Josef Sedláček ml.)

Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici -techonin.cz)
 Podzimní čas byl poklidný, tak se mohli naši členové věnovat jiným činnostem, jako například 
údržba výzbroje a školení. Také se má naše zásahová jednotka letos ještě zúčastnit námětového cvi-
čení, o kterém se více dozvíte na našich webových stránkách.
 Čekala nás i poslední povinnost tohoto roku, a to je Výroční valná hromada našeho SDH Těcho-
nín, která se konala 16. 12. 2016 v penzionu Otmarka. Více se o ní určitě dozvíte v příštích TL, anebo 
se můžete podívat i na naše hasičské stránky.
 Chtěla bych poděkovat všem zastupitelům naší obce za finanční prostředky a našemu dalšímu 
sponzoru Aleši Nepustilovi za jeho sponzorský dar pro náš sbor. Také děkuji všem našim členům 
i nečlenům, kteří se podíleli na uspořádání všech akcí a brigád, které v roce 2016 proběhly.
 A jako každý rok vám chceme připomenout, že topná sezóna je v plném proudu, vánoční svátky 
před námi a hlavně konec roku, proto dávejte pozor, jak vy, místní občané, tak i vy, chalupáři, při 
manipulaci s ohněm a pyrotechnikou.
 Za náš hasičský sbor Těchonín Vám přejeme příjemné prožití vánočních svátků, bohatého Je-
žíška dětem a do nového roku mnoho štěstí a zdraví.

Hana Všetičková, jednatel SDH Těchonín
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Mladí hasiči
 Naši Mladí hasiči se na podzim pustili do přípravy na branný závod. V týmu mladších nám zů-
staly hlavně opravdu mladší ročníky, takže jsme na závod museli hodně trénovat a vybírat. V Horní 
Čermné jsme nakonec na Závodu požární všestrannosti skončili na 31. místě a naši svěřenci si sami 
dali předsevzetí, že příští podzim přípravu nepodcení.
 Nyní se připravujeme na výroční schůzi, kde se pokusíme opět překvapit malým vystoupením – 
spojí se mladší i starší kategorie a předvedou své herecké dovednosti. Následuje malá zimní pauza. 
Všem příznivcům hasičského sportu a Mladých hasičů přejeme příjemné prožití Vánoc a hodně štěstí 
do nového roku 2017. Děkujeme všem rodičům za podporu a mladým hasičům přejeme příjemné 
vánoční prázdiny.

za vedení Mladých hasičů Jana Trojanová

ASPV Těchonín
 Dnes, kdy píšu tento příspěvek (4. 12. ), je za okny dostatek sněhu na lyžování, sáňkování a jiné 
zimní radovánky. Trochu mrzne, proto jsme nelenili a nastříkali led pod školou. Nejsem si ovšem moc 
jistý, jestli nám takové podmínky vydrží až do vánočních svátků. Snad ano. Ale i kdyby nevydržely, 
pokusíme se pokaždé, kdy nám to jen zima trošičku dovolí, hned zase zprovoznit jak kluziště, tak 
i běžeckou stopu. Pevně věřím, že nám opět budete pomáhat s vyhrnováním sněhu na ledě, když to 
bude potřeba. Plánujeme i výlety na lyžích, na které jste všichni srdečně zváni. Informace o nich bu-
deme včas zveřejnovat v naší nástěnce.
 Prostřednictvím TL bych chtěl poděkovat Veře Felcmanové, že si i nadále najde čas a vede cvi-
čení pro ženy. Doslechl jsem se, že se dokonce jejich počet zvýšil.
 Závěrem bych vám chtěl za ASPV Těchonín popřát příjemné prožití vánočních svátků a šťastný 
nový rok 2017.

Radim Trejtnar

 
U Jiřího Junka, bývalého předsedy MNV a starosty obce Těchonín

 Mnozí občané naší vesnice už nevědí, jak dlouho stál pan Jiří Junek v čele obce. Přesto ještě 
dnes někteří vlastně už po deseti letech, co je v důchodu, oznamují, že jdou za starostou. I masopustní 
průvod se na konci putování stavoval u starosty, ačkoliv jím nějaký ten pátek nebyl. Třicet let je třicet 
let, vydržet v této funkci není žádný med a ustát všechny každodenní starosti po zmíněnou dobu stálo 
určitě hodně sil. Však se tahle práce zcela jistě podepsala na starostově zdraví, bojuje s cukrovkou 
a „zásluhou“této nemoci nyní musí chodit s protézou. Na svou životní pouť však pořád pohlíží s hu-
morem a při povídání o ní jsme se často zasmáli.
 Pan Jiří Junek se narodil 15. května 1944 v hájovně Zakopanka v Hynkovicích poblíž jamenské-
ho katastru. Na svět tedy přišel rok před koncem 2. světové války. Asi si říkáte,že v takovém zapome-
nutém koutě světa o válečném dění ani nevěděli. Opak je pravdou, ale o tom později. Tatínek Jiřího 
Čeněk Junek pocházel z Petrovic u Dolní Čermné a maminka Eliška Kosková z Vlčkovic. Nejstarší 
syn Miroslav se mladým manželům narodil roku 1936 ještě ve Vlčkovicích, ale později se rodina mla-
dého hajného stěhovala do nově postavené hájovny, kterou dal hrabě z Kyšperka postavit pro svého 
hajného. Do roku 1938 zde všichni žili celkem spokojeně, ale po mnichovské zradě připadlo Jamné 
i Hynkovice k sudetské župě Troppauer Gau. V hájovně Zakopanka Junkovi tedy prožili válečná léta. 
Velmi podrobně popsal jejich život v tuto nelehkou dobu Antonín Špinler v povídce Samota v mlze 

Na návštěvě u sousedů
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v II. dílu knihy Lidé od Or-
lice. V Těchonínském lese 
našlo útočiště mnoho ute-
čenců z nucených prací, 
partyzánů ze Zábřežska 
i uprchlých zajatců. Právě 
v hájemství Čeňka Jun-
ka si budovali podzemní 
úkryty a byli závislí na 
něm a jeho přátelích. Sta-
tečná byla i paní Eliška, 
která byla připravena kdy-
koli se s dětmi ukrýt v taj-
né zemljance jen pro ně. 
Junkovi bydleli v dřevě-
né hájovně ještě po válce 
a roku 1949 se jim narodil 
třetí syn Čenda. Dětem se 
na lesní samotě líbilo, star-
ší kluci lovili v Čerňovickém potoce pstruhy. Ani nebyli moc šťastní, když se pak rodina stěhovala 
v roce 1952 do těchonínské hájovny. Do školy chodili starší hoši do Jamného nad Orlicí, měli to tam 
blíž. Jirka jen jeden rok, pak už ho přivítala těchonínská škola.
 Život venkovského kluka byl podobný životu ostatních, ale Junkovi hoši měli doma dost povin-
ností. Maminka Eliška trpěla od svých šestadvaceti let silným astmatem, starala se proto o domácnost 
a pomáhala při lesních pracích. Měli poměrně velké hospodářství – chovali dvě krávy, kozu, ovce, 
slepice, králíky atd. Tatínek si z Hynkovic dovezl i svá včelstva. Dál políčko, zahrada, to vše dalo 
dost práce, hoši se museli zapojit. Jirka uměl i podojit krávu. Samozřejmostí bylo kopání brambor 
a sušení sena. Pan Jirka vzpomíná, jak s maminkou jednou za rok krumplovali (česali) v Nekoři ovčí 
vlnu. Maminka ji pak na kolovrátku předla a všem pletla teplé svetry, ponožky, šály, klukům kulichy. 
Dobré bylo, že si Jirka našel v Těchoníně kamarády a s nimi samozřejmě vyváděl různé klukoviny. 
Kolem hájovny byl tehdy ještě široký prostor, žádné sídliště, a tak, když tatínek nebyl doma, zkoušel 
hlavně se Zdendou Kadečkou střílet z okna z tatínkovy malorážky. Vzpomíná také na noční výpravy 
do různých zahrádek, třeba na sladký hrášek. Později dojížděl do školy v Jablonném nad Orlicí. Sa-
mozřejmě malým autobusem „pragovkou erenou“ - jednou se prý do něj natěsnalo 107 lidí.
 Po ukončení školy měl zájem o lesnickou školu, ale když to nevyšlo, vyučil se v Lanškrouně 
strojním zámečníkem pro Teslu Jablonné nad Orlicí. Zde také nastoupil do zaměstnání. Dojížděl tam 
na péráku Jawa 250 po tatínkovi – ten ovládali všichni tři kluci odmalička. Pak Jiřího čekala samo-
zřejmě vojna. Tu si odsloužil ve strážní jednotce na bunkru Hůrka v Králíkách. Kasárna měli vojáci 
tehdy v Horní Lipce. V této vesničce se také seznámil se svou budoucí manželkou Zdenou. Vzali se 
roku 1967 a postupně se jim narodily dcery Miroslava (1970), Jiřina (1973) a po pěti letech přišel na 
svět syn Jiří. V roce 1976 byl Jiří Junek zvolen předsedou národního výboru a do funkce nastoupil 
17. listopadu. Předsedou národního výboru byl do roku 1990, od tohoto roku vykonával funkci staros-
ty obecního úřadu. Zde se ukázalo, že těchonínští občané volili i po roce 1989 do čela obce člověka 
podle jeho zkušeností a lidských vlastností, ne podle politické strany (J. Junek zůstal členem KSČM).
 V roce 1964 se jeho rodiče přestěhovali do roubenky č. p. 20 v Celném. Tatínek zemřel v roce 
1977. Po rozvodu v roce 1989 žil pan Jiří Junek u své maminky a později také u své přítelkyně 
Marty v Mladkově. Maminka opustila tento svět v roce 1993. Většinu času ovšem věnoval starosta 
vždy své obci. Za třicet let práce prošel spoustou jednání, řešil tisíce sporů a také se těšil z pove-

rodiče Čeněk a Eliška, nad nimi synové Jiří, Čeněk a Miroslav
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dených akcí. Líbilo se mi, jak vždy vyprávěl o jízdách 
svými starými auty na jednání do Vysokého Mýta, Ústí 
nad Orlicí, dokonce i několikrát do Prahy. Na parkovišti 
se mezi lepšími modely skutečně jeho Tudor, Oktávie, 
Škoda 110 vyjímaly. Zpočátku také objížděl vesnici na 
dvousedadlovém Jawa Pionýru, jezdil s ním i pro děti do 
Jablonného. Pokud byste se ho zeptali, které své počiny 
považuje za důležité, uvede určitě ty, jež ho stály hod-
ně sil. Je to výstavba nové mateřské školy s jídelnou, 
která byla vybudována v akci „Z“(1980). Pak to bylo 
postavení celenské prodejny, k jejímuž projektu získal 
Ing. arch. Černíka z Hradce Králové, který navrhl stav-
bu dobře se architektonicky hodící k celenské kapličce 
(1990). Na stavbě se opět podíleli naši občané.V roce 
1997 byla zkolaudována nová hasičská zbrojnice. Sa-
mozřejmě obrovskou akcí byla plynofikace celé obce. 
Je jasné, že ve vesnici probíhaly i jiné potřebné práce, 
například s odstraňováním povodňových škod. To by 
nám ovšem nestačilo místo v našem čtvrtletníku. Jisté 
je, že si za svou starostovskou práci zaslouží pan Jiří 
Junek naši úctu.
 Ptáte se, jestli měl čas na koníčky? Těchonínští ha-
siči vědí, že je od roku 1958 členem SDH, a to dodnes. 
Dvacet let je předsedou místní organizace Českého ry-
bářského svazu a několik let vedl kroužek mladých rybářů. Ještě dnes si rád posedí s rybářským 
prutem v doprovodu Marty, 
nebo syna Jirky u rybáren-
ských rybníků. Věrný je také 
včelám po tatínkovi, i když 
mu dnes s nimi pomáhá syn. 
Také byl známý láskou ke své 
fence Astě. Vozil ji autem s se-
bou a ona na něj věrně čekala 
v autě před úřadem. Dožila 
se pěkných šestnácti let. Při 
setkáních ke Dni učitelů nám 
vyprávěli s paní Martou o vý-
letech za rybařením třeba na 
východní Slovensko do vel-
mi nehostinných oblastí. Moc 
jsme se všichni nasmáli. Dnes 
nevynechá pan Junek jediný 
den, aby se nepodíval do mi-
lovaného Celného. Popovídá se synem, sousedy, zkontroluje hospodářství. Zajímá se o všechno, co 
se v obci děje. Přejme mu hlavně hodně zdraví, sil a trochu času na setkávání s námi.

 Ivanka Špinlerová

Slavnostní otevření nové hasičské zbrojnice (1997)

Oslava 100 let české menšinové školy v Těchoníně (2004)
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Úmrtí:
5. 10. 2016 Hečková Anna - 75 let (Těchonín 69)
22. 11. 2016 Šimková Marie - 94 let (Stanovník 1)
6. 12. 2016 Vladimír Faltus - 89 let (Těchonín 56)
 
Nově narození:
7. 7. 2016 Viktorie Ševelova (Těchonín 80)
 
Jubilanti:
Říjen
65 let 7. 10. 1951 Pohlová Jarmila (Těchonín 79)
65 let 21.10,1951 Roškaninová Elzbieta (Těchonín 181)
80 let 8. 10. 1936 Rýznarová Helena (Těchonín 180)
80 let 27. 10. 1936 Šilhavá Marie (Těchonín169)
Listopad
60 let 21. 11. 1956 Bergmann Jaromír (Celné 44) 
90 let     19.11.1926          Suchomelová Emilie (Těchonín 36)       
Prosinec
65 let 31. 12. 1951 Pohl Jan (Těchonín 79)
70 let 27. 12. 1946 Michková Naděžda (Těchonín 90)
80 let 23. 12. 1936 Bergmannová Věra (Celné 44)

 Všem jubilantům srdečně blahopřejeme.

Společenská kronika
Statistika

Obec má k 30. 11. 2016
celkem 597 obyvatel.

Nejpočetnější skupinou
jubilantů v roce 2016

byli v naší obci
noví sedmdesátníci,

a to celkem 14,
z toho bylo žen 7

a mužů také 7.

„V mém věku si už
nemůžu dovolit,

abych se cítil špatně.“
 Winston Churchill

S láskou vzpomínají dcera Jarmila,
vnoučata Martin, Petr a Jana s rodinami 

a ostatní příbuzní.

Dne 13. 11. uplyne 
33 let, kdy nás
navždy opustil 

tatínek a dědeček
pan

Karel Špaček.

Dne 12. 12. uplyne 
15 let, kdy nás 
navždy opustila 

maminka a babička
paní

Emma Špačková.
Manželé Anna Všetičková (+1990) a 

Ferdinand Všetička (+1965),
bydleli na Celném č. p. 100.

Na své rodiče s vděčností a láskou vzpomí-
nají dcery Alenka, Jindřiška, Aninka a syn 

František se svými rodinami.
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Silvestrovský OHŇOSTROJ v Těchoníně
 V obecní sbírce na ohňostroj se letos vybralo celkem 18.206 Kč a společně se zbytkem z loňska 
tedy bude ohňostroj za nejvíce peněz v historii  (o dva tisíce více než vloni). Děkujeme všem „spon-
zorům“, kteří se na sbírce podíleli:
2000 Kč Obec Těchonín
1000 Kč Cykloturistická základna Lesovna (Těchonín 40)
  600 Kč Velehradští (Těchonín 79)
  500 Kč HC ASPV Těchonín, Krejsovi (Celné 102), Franček Květoslav+Holcmannová (Těchonín 180), Nepus-

tilovi (Těchonín 28), Dubšíkovi (Celné (Ivančice))
  400 Kč Kaufmannovi (Těchonín 161)
  300 Kč Trojanovi (Těchonín 80), Charwotovi (Těchonín 179), Břinčilovi (Těchonín 179), Budišovi (Těchonín

20), Dušková Jana (Celné 14), Jelínkovi Pavel a Jana (Těchonín 181), Brzobohatá Johanna (Celné 103), 
Kreuselovi (Těchonín 145)

  250 Kč Motyčkovi (Těchonín 23), Pavlišovi (Těchonín 179)
  200 Kč Benešová Janina + Miloš (Těchonín 181), Benešovi (Těchonín 67), Budišovi (Těchonín 171), Černo-

housovi (Těchonín 178), Černohousovi (Těchonín 58), Dušková Jarča+Milan (Celné 110), Duškovi 
(Těchonín 169), Chládkovi (Těchonín 182), Chládkovi (Těchonín 140), Junkovi (Těchonín 80), Kos-
kovi (Těchonín 120), Koubovi (Celné 11), Křivánkovi (Rosice), Leichtovi (Těchonín 45), Leichtovi 
(Těchonín 114), Leichtovi (Těchonín 9), Ordošovi (Těchonín 172), Papouškovi (Těchonín 11), Pávek 
Jakub (Mladkov 16), Pecháčkovi (Těchonín 180), Prüher Václav (Celné 3), Roškaninovi Petr+Mirek 
(Těchonín 181), Sedláčkovi (Těchonín 182), Šrotová (Těchonín 175), Vodičková Dáša (Těchonín 175), 
Vodičkovi (Těchonín 175), Všetičkovi (Těchonín 181), Zavadilovi (Těchonín 166), Žofkovi (Stanov-
ník 5), Trejtnarovi (Těchonín 182), Šebera Jiří (Těchonín 175), Pejchar Josef (Těchonín 178), Vaníček 
(Těchonín 144)

  100 Kč Kašparovi (Celné 100), Koskovi (Těchonín 180), Krejčovi (Těchonín 30), Luxovi Karel a Katka (Cel-
né 87), Ordoš David (Těchonín 172), Repová Veronika (Těchonín 11), Shön Miroslav (Celné 56), Tro-
janová Eva (Těchonín 180), Volf + Guterčyková (Těchonín 186), Wančovi (Těchonín 180), Webrovi 
(Těchonín 37), Venclovi (Těchonín 12), Mertovi (Těchonín 182), Špinlerová Ivanka (Celné 35), Dur-
novi (Těchonín 80), Kalousová (Těchonín 103)

   50 Kč Jelínkovi (Těchonín 32)
 
Sbírka na Mikuláše (do sklenice) - nebyly uvedeny částky - celkem 556 Kč - Votrubcovi (Stanovník 10),

Francová (Těchonín 179), Hrdinovi (Těchonín 156), Hudcovi, Repovi (Těchonín 166), Pohlovi (Tě-
chonín 79)

 Dodavatele ohňostroje jsem po loňském problému s prodlevami mezi kompakty dodávaných 
firmou ohnostroje -servis.cz zvolil firmu Ohňostroje Krupička, s r. o. (ohnostroje.cz), která nám již 
dodávala ohňostroj v roce 2012 a 2014. Věřím, že letos vše proběhne bez problémů.

Jiří Trojan

ohňostroj
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Od podzimu k adventu
 Od prvního usednutí do lavic potkalo školáky mnoho nového. Ozvláštněním byly aktivity, které 
proběhly spolu s vyučováním:
 Bedřich Smetana (hudební program) - Ještě v září byl pro děti 
připraven krátký koncert „Příběh malého Bedříška.“ Vyprávěním 
a zpíváním nám představil, jak se z malého kluka, který pochází 
z pivovaru, stane hudební skladatel.
 Učitelský sbor byl pozván 29. 10. na posezení v Orličkách - 
jeli jsme zjistit, co se děje v ostatních malotřídních školách v okolí. 
Žáků ve škole není moc, ale také se snaží každý rok část školy vy-
lepšit.
 Návštěva Hradce Králové - připadla na poslední říjnový den, 
kdy jsme se vydali autobusem nejdříve do Planetária. Díky promí-
tání na kulatou kopuli hvězdárny jsme mohli žasnout, jak vznikly 
hvězdy. Odpoledne jsme si prohlédli ještě vodní elektrárnu Hučák 
a díky tomu doplnili teorii o praktické znalosti z přírodovědy.
 V listopadu se toho také dost událo: v polovině se konaly schůz-
ky s rodiči, kde se hodnotilo čtvrtletí. Paní učitelky oznámily termín 
plaveckého výcviku - letos od 22. listopadu do konce ledna 2017. 
Jak vše probíhalo, ještě napíšeme!
 Jedno dopoledne jsme všichni věnovali projektu o demokratickém soužití lidí na Zemi, jak by 
žáci vytvořili svou vesnici a také jak by se zachovali, když by mezi nimi bydlel člověk s postižením 
a byl by upoután na invalidním vozíčku.
 Hned 23. 11. paní učitelky pozva-
ly rodiče s dětmi na společné tvoření 
pod vedením p. Vaníčkové - workshop 
nazvaný Minialbum. Přes 40 účastní-
ků stříhalo, lepilo a nakonec vyrobilo 
krásná alba, kterými chtějí podarovat 
někoho blízkého. Podle poděkování od 
rodičů a pochval od dětí soudíme, že 
akce byla vydařená.
 Ve školní družině se již třetím 
rokem pod taktovkou p. Krejčové na-
cvičuje s dětmi program na vystoupení 
Mikulášská nadílka, kterou jste mohli 
shlédnout 5. 12. u hasičské zbrojnice. 
Odměna byla přímo od Mikuláše, an-
dělsky sladká (nebo že by v tom měli 
prsty čerti?).
 A co nás ještě čeká? Pro tento rok mnoho ne, všichni už vyhlíží datum vánočních prázdnin. Ale 
už v lednu se zase sejdeme s Mateřskou školou a rodiči na společném odpoledni s hravou stavebnicí 
Geomag.
 S přáním klidného adventu, veselých svátečních dní vánočních a setkání s blízkými lidmi a šťast-
ného vykročení do Nového roku.

za kolektiv ZŠ Dana Procházková

Školní okénko

V Planetáriu

Workshop Minialbum (foto K. Vaníčková)
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Divadelní představení
 Na podzim jsme v naší mateřské škole přivítali divadlo 
JOJO. Divadlo k nám přijelo s pohádkou“ Pohádka z lesní 
školky“, která byla zaměřená na vztahy mezi dětmi, kamarád-
ství. Představení se dětem líbilo a herci byli v závěru odmě-
něni velkým potleskem dětí.
Hravé odpoledne ve školce
 V říjnu jsme pozvali naše rodiče do školky na společné 
hraní se stavebnicí Geomag. Rodiče i děti se seznámili s no-
vou magnetickou stavebnicí a vytvářeli z ní zajímavé kon-
strukce. Kdo měl zájem, mohl si stavebnici objednat. Bylo to 
hezké společně prožité odpoledne.
V říjnu a listopadu jsme se zapojili do divadelního projektu 
prevence rizikových jevů chování. Pozvali jsme do naší škol-
ky děti z Mladkova a společně jsme sledovali představení za-
měřené na zdraví -” Otesánek v dnešní době“ a „Volejte 155, 
doktor je tu hned“. Oba projekty byly zajímavé a poučné.
Pouštění draků
 Na podzim jsme chtěli pouštět draka. Čekali jsme na vhodný den,kdy bude dobrý vítr, ale ten 
nepřišel. I přesto jsme se vydali na kopec s drakem a naučili jsme se nejen správně pouštět draka, ale 
užili jsme si i legraci. Byl to hezký podzimní den.
Plavecký kurz
 Na konci listopadu jsme společně se základní školou 
začali jezdit na plavecký výcvik do Ústí nad Orlicí.Děti zís-
kávají hravou a zábavnou formou kladný vztah k vodě. Cílem 
je dosáhnout toho, aby se děti plně adaptovaly na vodní pro-
středí, měly radost z pohybu ve vodě a osvojily si plavecké 
základy.Děti se na plavání těší a ve vodě jsou moc šikovné.
Mikuláš
 Skončil listopad a začali jsme se s dětmi připravovat na 
blížící se svátky.V pondělí 5. prosince k nám přišli na návště-
vu Mikuláš s čertem a dva andělé s překrásnými křídly. Mi-
kuláš o dětech všechno věděl, i to, že občas někdo neposlou-
chá, je vybíravý v jídle, nebo se pošklebuje ostatním.Přečetl 
ale i dobré skutky dětí. Protože čerti měli moc práce, poslali 
k nám do školky hodnou čertí babičku, ta se nám docela líbila. 
A andílci přinesli nadílku pro všechny děti.
Vánoční koledování
 Ve čtvrtek 15. 12. jedeme do Jablonného nad Orlicí na vánoční představení ZUŠ.Zde uvidíme 
a uslyšíme propojení vánočních písní, koled, básniček a pohádek. Těším se nejen na samotné předsta-
vení, ale také na cestu autobusem a vlakem.
 
Jen nám skončila návštěva Mikuláše a už jsme se začali připravovat na Ježíška. Čeká nás v pondělí 
17. 12. vánoční besídka s posezením, na kterou jsou zváni nejen rodiče.

 Iva Jirušková

Mateřská škola
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V dnešním zimním vydání Těchonínských listů Vám bude představen znak města Králíky. Město 
Králíky dalo souhlas s použitím znaku v našem čtvrtletníku Těchonínské listy.

Znak města Králíky Popis znaku:
Na červeném štítě jsou dvě zkřížená stříbrná hornická kladívka se 
zlatými topůrky a přesně svisle postavený nahý meč stříbrný, se 
zlatým jílcem a příčkou dolů obráceným. Kdy město získalo znak, 
není známo. Také barva znaku není bezpečně zjištěna. Obecně se od-
vozuje od Zdeňka z Valdštejna (majitel panství Králíky 1577-1585 
a zakladatel města), neboť zkřížená hornická kladívka a meč ukazují 
na hornické soudnictví. Dnes používaný znak byl převzat z původní 
městské pečeti, připomínané již roku 1583, kdy město mělo právo 
pečetit černým voskem.
Od 25. 5. 1999 byl schválen městský prapor, list tvoří tři vodorovné 
pruhy - červený, žlutý a červený…

Z historie města
 Město Králíky, obklopené malebnými horami a panensky čistou přírodou, se nachází v severní 
části králické brázdy. Nejstarší věrohodný údaj o tomto místě, zápis dochovaný v zemských deskách, 
pochází z r. 1367. Karel IV. jím daroval hrad Žampach a k němu patřící „Hory Králické“ (montana 
in Greylichs) Čeňkovi z Potštejna. Vlastní město vzniklo až v 16. století a poprvé je doloženo roku 
1568. Roku 1577 koupil město s deseti vesnicemi Zdeněk z Valdštejna - jeho prasynovec Albrecht 
z Valdštejna.byl známý vojevůdce v třicetileté válce. Králíky si zvolil za sídlo nového panství a začal 
s budováním města. Kromě zámku, fary a protestantské modlitebny - dnešního kostela sv. Michaela 
Archanděla, dal vystavět náměstí do dnešního tvaru. V okolí se pravděpodobně těžila železná ruda 
a snad i stříbro a tehdy mělo město dostat do svého znaku zkřížená hornická kladívka s mečem. Do-
lování bylo definitivně ukončeno v 17. století pro nepatrné množství kovu.
 Králický rodák biskup Tobiáš Jan Becker dal v letech 1696-1710 postavit nad městem, poblíž 
léčivých pramenů monumentální poutní komplex, kam přicházelo mnoho návštěvníků. Chudé obyva-
telstvo Králicka si hledalo v těchto poutích obživu. Velmi se rozšířila výroba a prodej upomínkových 
předmětů, rozvíjelo se řezbářství, které dodnes připomínají betlémy a figurky rozeseté po celém světě. 
Rozvíjela se i další řemesla, především varhanářství a tkalcovství. Varhanami králických mistrů se 
může pochlubit nejeden chrám a kostel v celé České republice a jedny z nejvýznamnějších varhan se 
nacházejí i v pražské Loretě. Tkalcovství hrálo velmi důležitou roli pro pozdější vznik textilní tradice. 
Vždyť králické plátno se prodávalo úspěšně po celé naší zemi a jedním z nejvýznamnějších odbytišť 
se stalo Brno a odtud si plátno nacházelo cestu i na vídeňské trhy.
 V 18. století město strádalo požáry, morovými epidemiemi a válkami. V tomto kraji nedošlo 
k významným bitvám, ale přesto město trpělo průtahy vojsk, šarvátkami, drancováním a vybíráním 
výpalného jako v jiných částech české země. Velká část města včetně nejvýznamnějších budov shoře-
la při největších požárech v letech 1708 a 1767. Původní dřevěné domy pak byly nahrazovány kamen-
nými. Po odstoupení Kladska Prusku se začalo město rozrůstat, protože se z něho mnoho obyvatel 
přestěhovalo do Králík. V roce 1791 se Králíky staly sídlem regulovaného magistrátu a při územní 
reorganizaci roku 1850 byl v Králíkách zřízen okresní soud, který s malými přestávkami působil ve 
své činnosti téměř 100 let, dále berní a pozemkový úřad. Roku 1899 byla otevřena místní železniční 
trať Dolní Lipka - Štíty, stavěly se továrny, nové silnice, vodovod, plynárna a v neposlední řadě nové 
obytné domy.

Znaky měst okresu Ústí nad Orlicí
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 Před druhou světovou válkou tvořili většinu obyvatel města Němci. Město se německy jmeno-
valo Grulich. I zde se projevoval vliv šíření nacismu. V roce 1935 přikročila československá vláda 
k projekci opevnění a jeho nejmohutnější část byla poté vystavěna právě na Králicku. V roce 1937 
navštívil Králíky prezident Edvard Beneš v rámci inspekční cesty po výstavbě opevnění. V důsledku 
Mnichova byly Králíky v roce 1938 násilně odtrženy od Československa a připojeny k Německu. 
Na silné opevnění hranic se přijel v prosinci roku 1938 do Králík podívat Adolf Hitler. Zastavil se 
v hotelu Beseda na oběd. Uvítán byl fanatickým davem. Po obědě se ukázal v okně hotelu, aby opě-
toval pozdravy a volání. Za druhé světové války se vyráběly ve městě součástky pro vojenská letadla. 
Většina produkce procházela pod rukama lidí ze zajateckého tábora. Na kopci Výšina nad městem byl 
stavěn i koncentrační tábor, který nacisté nestihli do konce války dostavět.
 Po roce 1945 bylo německé obyvatelstvo odsunuto a město se podařilo vcelku úspěšně dosídlit. 
V oblasti společenského a kulturního života vznikly nové spolky a organizace jako Sbor dobrovol-
ných hasičů, divadelní spolek Tyl, Sokol či Junák. Svoji novou správu a umístění získaly i městská 
knihovna a městské muzeum. V roce 1946 pořádali živnostníci I. tradiční karneval, který se záhy stal 
jednou z nejoblíbenějších a nejznámějších akcí Králicka.
 Po skončení druhé světové války obnovila jako jediná továrna svůj provoz bývala tkalcovna 
hedvábí bratří Steinerů. V jejím řízení se postupně vystřídalo několik vlastníků, až se v roce 1958 
stala součástí n.p. Hedva se sídlem v Moravské Třebové. Tesla zahájila svou výrobu žárovek v roce 
1957 v dosud nevyužité hale po bývalé tkalcovně bavlny Dominik Walter a syn. V roce 1958 byly 
pro zvlášť velký nedostatek vody ve vodojemu vyhledány nové prameny na Jeřábu a odsud položeno 
nové vodovodní potrubí.Město se napojilo na dálkový plynovod. Výroba plynu v městské plynárně 
tak byla po nepřetržitém provozu 52 let ukončena.
 V důsledku územní reorganizace se Králíky v roce 1960 spolu s celým dosavadním okresem 
Žamberk začlenily do okresu Ústí nad Orlicí. Změny se nevyhnuly ani místní samosprávě, v letech 
1950 - 1985 byly ke Králíkám připojeny obce Červený Potok, Dolní Boříkovice, Dolní Hedeč, Dolní 
Lipka, Heřmanice, Horní Lipka a Prostřední Lipka.
 Po roce 1990 dochází k útlumu textilní výroby a firma Hedva v roce 1999 končí. Přichází firma 
Webin, s. r. o. a od roku 2004 společnost INCOT, s. r. o. V části areálu začal v roce 2007 svoji výrobu 
přední výrobce bezpečnostních automobilových systémů, švédská firma Autoliv Stakupress GmbH. 
Ke konci roku 2011 v tomto areálu zřizuje svoji pobočku OEZ Letohrad, výrobce jističů a pojistek. 
Žárovkárenská výroba bývalé Tesly se stala od roku 2006 prostřednictvím firmy Novalamp, s. r. o. 
výrobním místem pro německý firemní řetězec Narva. V roce 2010 si v tomto areálu zřizuje svoji 
lisovnu firma Formplast Pulkrt, s. r. o., která se zabývá výrobou vstřikovacích forem a lisováním 
technických dílů, především pro automobilový, elektrotechnický a textilní průmysl. Další významnou 
firmou působící ve městě je OMB composites EU, a. s., vyrábějící kompozitní výrobky pro automo-
bilový a jiný průmysl, která si v roce 2011 postavila novou dvoupodlažní halu.

Co můžeme navštívit ve městě a jeho okolí:
 Kostel sv. Michaela Archanděla: Je nejvýznamnější historickou památkou centra města, byl 
vystavěn kolem roku 1576 jako luteránská modlitebna, roku 1610 byl přestavěn na kamenný kostel, 
jehož dnešní podoba je dílem barokní přestavby v letech 1768 – 1778, v roce 1872 byla nízká střecha 
nahrazena pseudogotickou helmicí. Vnitřek kostela je v rokokovém stylu, hlavní oltářní obraz „Arch-
anděl Michael v boji s ďáblem“ namaloval brněnský jezuita Raab. Varhany postavil králický varhanář 
Ignaz Welzel. V roce 1993 byla provedena jejich rozsáhlá rekonstrukce a dnes se tu konají mimo jiné 
i koncerty vážné hudby. V 17. století byla u kostela v severním rohu náměstí postavena fara.
 Městské muzeum Králíky: Jsou v něm expozice o historii města, opevnění na Králicku, o pra-
cích žáků zdejší odborné školy pro opracování dřeva, o spolkovém životě ve městě, o králickém 
varhanářství, k vidění jsou sbírky nerostů, brouků, motýlů, ptáků, savců a modely hub.
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 Poutní místo Hora Matky Boží: Významná památka viditelná ze širokého okolí, postaveno je 
na vrchu původně nazývaném Lysá hora, je barokním komplexem, sestávajícím se z poutního kostela 
Nanebevzetí Panny Marie a kláštera. Z Králík k němu vede 1.5 km dlouhá alej, znázorňující motivy 
křížové cesty od neznámého Braunova žáka.
 Vojenské muzeum Králíky: Vojensko -historické expozice věnované armádě, obraně státu 
a československým opevněním. V expozicích se nachází ukázky zbraní, návěsů, přístaveb a ukázka 
polní kuchyně. Celoročně přístupné.
Zajímavosti o městě:
 Velké náměstí má svoji dominantu, a to starou klasicistní radnici z let 1795 – 1796 s věžičkou 
(1834) a hodinami (1840) od králického hodináře Franze Weisse. Uprostřed náměstí je kašna se so-
chou Přadleny.
 Budova České spořitelny byla vystavěna v roce 1914 v secesním slohu.
 Hotel Zlatá Labuť s klasicistní fasádou Hotel Zlatá Labuť s klasicistní fasádou, ve štítu nese 
datování roku 1736.
 Malé náměstí je s Velkým náměstím spojeno ulicemi Valdštejnovou a Dlouhou, spolu jsou rov-
noběžné.
Pravidelně konané akce ve městě:
Králický karneval s ohňostrojem (únor).
Cihelna – akce zaměřená na vojenskou historii a techniku minulého století, bojové ukázky, presen-
tace AČR (srpen).
 Východočeské město Králíky se nachází v nadmořské výšce 560 m n. m., v severovýchodním 
výběžku okresu Ústí nad Orlicí. Je jedním z menších měst Pardubického kraje s počtem obyvatel 
4 244 k 1. 1. 2016, včetně přilehlých obcí. Ve městě byla v roce 1997 otevřena nová radnice. Historic-
ké jádro města je městskou památkovou zónou. Od 1. 1. 2003 jsou Králíky pověřenou obcí III. stupně 
s působností pro obce Červená Voda, Dolní Morava, Králíky, Mladkov a Lichkov. Asi 20 km severně 
od města se nachází Králický Sněžník, kde pramení řeka Morava. V blízkosti města jsou zimní spor-
tovní areály.

Připravil: Karel Vencl

Zápis do 1. ročníku ZŠ - 4. 4. 2017
Zápis do MŠ - 25. 5. 2017 in

fo
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Setkání s Mikulášem a čerty
 Jako každým rokem, tak i letos se konalo pátého prosince setkání dětí s Mikulášem. Ovšem dřív 
než přišel Mikuláš s anděly, propuklo u obecního úřadu peklo. Kouř, ohně, výkřiky, velký rachot 
a k tomu smradlaví čerti všech kategorií.
 Letos si Lucifer s sebou vzal na pomoc i celou čertovskou školu. Čertíci pilně topili v kotli 
a svým tancem v Luciferovi probouzeli počertu dobrou náladu. Bohužel, ne všechny děti v naší obci 
mají čisté svědomí, a tak se záhy s ostatními pekelníky pustil do práce. Hříšníků bylo dost, ale jedno-
ho obzvlášť zlobivého strčili hned do pytle a za velkého křiku odnesli přímo do pekla. Naštěstí řádění 
čertů přerušil tanec nádherného anděla, který přivedl Mikuláše s dalšími anděly. Ti měli mnoho košů 
sladkostí a navíc plný vůz dárků. Museli je však bedlivě hlídat, neboť drzí čerti se pokoušeli dárky 
krást a někdy z toho vznikla pěkná přetahovaná.
 K Mikuláši přišel taky houf dětí a doprošoval se nadílky, ale on chtěl pro krásnou atmosféru 
nejdříve rozsvítit vánoční stromeček. Samozřejmě zlobiví a nezbední čerti vymýšleli lumpárny a jeho 
záměr se jim částečně podařilo překazit. Síla nebeská je však mocnější než čáry pekel, a tak jedno 
z dětí, Kristinka, přeci jenom stromeček rozsvítila.

 V tomto krásném adventním čase požádal Mikuláš děti, aby mu zazpívaly vánoční písničku. 
S tím Lucifer důrazně nesouhlasil, vloni ho z toho totiž bolelo celé tělo, uši a měl kopřivku. Proto 
vyzval svou čertovskou školu, aby mu zazpívala jeho oblíbené „Budliky, budliky“. K čertíkům se 
přidaly i ostatní děti a za doprovodu čertice Evy zazpívaly nejen čertovskou, ale i koledu “ Půjdem 

Z akcí
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spolu do Betléma“. Tak jako v každé pohádce, tak i u nás zvítězilo dobro nad zlem. Děti dostaly své 
dárky, Mikuláš s anděly a knihou dětských slibů se vrátili do nebes a čerti do pekla.
 Závěrem bychom chtěly poděkovat všem, kteří se jakýmkoliv způsobem podíleli na tomto setká-
ní. Je krásné rozdávat radost a doufáme, že další nadšenci se k nám rádi přidají.
 Chcete to prožít znovu? Video je možné shlédnout na: https://youtu.be/97cW8_jkjIc

M. Vebrová+L.Krejčová (foto J. Velehradský)
 

Radostné uvítání adventního času v Celném
 Ten, kdo letos projíždí Celným, když se snese tma, nemine bez povšimnutí rozsvícený vánoční 
strom. Jeho špice září do dálky už od celenského kříže, a jakmile se přibližujete ke vsi, svítící vznosný 
smrk roste a přivolává nastávající svátky. Slavnostní rozsvícení proběhlo v sobotu 26. listopadu před 
1. adventní nedělí v 17 hodin.
 Ptáte se, jak k této hezké události došlo? Už loni nájemci celenského obchodu, paní Jana Holc-
mannová a pan Květoslav Franček (pro všechny známé Květoš), vánočně vyzdobili okolí. Zakoupili 
krásný stříbrný smrk, na kterém po celý advent svítily velké sněhové vločky. Přitom přemýšleli o tom, 
jak by bylo pěkné ozdobit velký smrk naproti přes cestu. To by bylo něco! Nápad se zalíbil i panu Sta-
nislavu Studenému, slíbil pomoc a ke spolupráci získal i pana Jiřího Marka, majitele pěkné dřevěnky 
na pozemku po předcích naproti obchodu. Ten také svolil s napojením osvětlení na jeho chalupu. 
Zainteresovaní Celenští vyhlásili dobrovolnou sbírku na ozdobení smrku. Neřekli byste, kolik lidí se 
zapojilo. Přispívali Celenští, Těchonínští, dokonce i Mladkovští. Paní Jana poctivě zaznamenávala 
všechny dárce. Sbírka vynesla 12 450, - Kč. Samozřejmě, výdaje převýšily výnos sbírky, celkové 
náklady dosáhly 28 tisíc Kč. Tento schodek zasponzorovali již zmínění tři pánové.
 Výzdoba vysokého smrku 
nebyla lehkým úkolem. Nejprve 
shánění všeho potřebného, pak při-
pevnění na strom. Také se předem 
musely odstranit náletové dřeviny 
v okolí, aby nepřekážely při zdo-
bení. V pátek se sešlo mnoho dob-
rovolníků, hasiči místní i z okolí, 
jistěže i muži z Celného – páno-
vé Miroslav Schön, Aleš Kruml, 
Roman Kouba, Marian Studený, 
Milan Bartoň, Petr Dušek a ještě 
syn pana Marka. Vše řídili pánové 
Studený, Marek a Franček. Květoš 
(Celenští už ho přijali mezi sebe) 
má letitou zkušenost ze spolupráce s filmaři, a tak byl stále nespokojený s umístěním špice. Neváhal 
tedy dokonce dvakrát vyšplhat po žebříku a výš mezi větvemi vrcholu smrku a upravovat neposluš-
nou výzdobu. Při přípravě pomáhaly také ženy. Nešplhaly ovšem s výzdobou, ale připravovaly záze-
mí pro občerstvení. Zapojily se kromě paní Jany paní Marie Studená, Jana Dušková a pomáhala také 

Za redakci TL, a věříme, že i za občany naší vesnice, děkujeme všem účinkujícím na setkání 
s Mikulášem, především paní Míše Vebrové za režii programu, paní Lence Krejčové za nácvik 
vystoupení dětí a všem, kdo připravovali tuto veselou akci.

redakční rada TL
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Vendulka Koubová. Vše poctivě dokumentoval svým fotoaparátem Stanislav Studený ml.
 Jak probíhalo samotné rozsvícení? O překvapení v úvodu se postaral pan Květoš. Odpálil pod 
smrkem ohňostroj, což nevěděli předem ani někteří z připravujících. Na úvod promluvila paní Jana, 
poděkovala všem, kdo se nějak podíleli na této akci, a pozvala všechny přítomné na připravené občer-
stvení. Strom se rozsvítil s melo-
diemi koled a hlavně dětské oči 
nadšeně přivítaly zářící světla. 
Děti se běžely podívat na sněhu-
láka pod stromem a pak honem 
ochutnat všechny možné dobro-
ty. Za prskavky od paní Jany se 
přidávaly ke zpěvu koled.
 Občerstvení překvapilo 
snad všechny přítomné. U kry-
tého posezení bylo vystaveno 
několik velkých krabic s vý-
bornými sladkostmi – věnečky, 
rohlíčky, perníčky, cukrovím 
s různými krémy. Nechybělo 
ani slané pečivo. To vše napek-
ly paní Jana Štěpánková a Petra 
Marešová. A představte si, že 
ty dobroty jste mohli ochutnat 
zadarmo! Všechno ostatní bylo 
za symbolické ceny. Horké pár-
ky, klobásy, brambůrky, k pití 
svařáček, grog a medovina, což 
všichni v nevlídném počasí při-
vítali.Várnice zapůjčili manželé 
Studených a pan Prüher. Pro ři-
diče zde nachystali pito a ostatní 
mohli ochutnat letohradské pivo 
Jelen od pana Marka. Všeho bylo 
dostatek, což přítomní ocenili, 
protože se tu sešla velká spousta 
lidí. Odhadem se na této akci vy-
střídalo kolem dvou set padesáti 
návštěvníků. Přišli nejen Celen-
ští, ale i Těchonínští, chalupáři a někteří projíždějící.
 Mohu potvrdit, že se rozsvícení podařilo. Jak by se řeklo v pohádce: Já tam taky byla, svařáček 
a horkou medovinku pila, cukrovíčko ochutnala, dobrou klobásku jedla a spoustu dobrých slov slyše-
la…
 Všem připravujícím i dárcům patří poděkování. Musím vyzradit, že prý příští rok bude vše ještě 
„vymyšlenější“. Že by Celenští získali i svatého Petra kvůli lepšímu počasí? Necháme se překvapit.

Ivanka Špinlerová (foto S.Studený, T.Velehradská)
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Naši rodáci ve světě
Continental DIVIDE TRAIL 1. - 5 000 KILOMETRŮ PĚŠKY

PO PÁTEŘI SEVERNÍ AMERIKY

CDT – finální přípravy a první etapa
 Nebudeme vás napínat, po několika 
infarktových dnech (a nocích) jsme sbale-
ní a na cestě do Nového Mexika. Samotné 
přípravy dají člověku zabrat, ale když se do 
toho musí odstěhovat z bytu (na jiný kon-
tinent) tak je to lahůdka. No, bylo to těsné 
- ještě 15 hodin před odletem to u nás bylo 
jako po výbuchu.
 Pár hodin totálního nasazení nakonec 
přineslo svoje ovoce a odpoledne odvážíme 
krabice s jídlem, mapami a teplejším vyba-
vením na poštu.
 Tím to ale nekončí. Ještě je potřeba si 
pochystat náhradní kousky výbavy- několik párů ponožek, boty, filtr na vodu, teplé oblečení a potom 
vybavení které by mohlo být potřeba, ale nemá to smysl se s ním tahat pořád - cepíny, goretexové 
boty, záložní nabíječky. Podle aktuální situace na trailu si je můžeme nechat poslat a nemusíme ně-
kolik dní lítat po všech čertech a shánět je. 
Má to jeden háček, musíte sehnat někoho, 
kdo vás bude sledovat, nebude mu doma 
vadit krabice vašich věcí, a bude ochotný 
občas bleskově vyrazit na poštu a vyžáda-
né věci odeslat.
 Aby se celá věc usnadnila a předešlo 
se nedorozumění, všechny věci jsem jed-
notlivě zabalil a očísloval a dal Christie se-
znam položek s čísly. Stejný seznam máme 
i my. Když bude potřeba, jen zavoláme, 
jaké číslo a kam chceme poslat a nemusí-
me složitě vysvětlovat, co máme na mysli 
a kde to je. Po půlnoci balíme batohy a v 5h ráno jedeme na letiště. Zítra ráno už musíme stát na 
mexické hranici a tak nás čeká letadlem, autobusem a jeepem pěkný kus cesty.

První etapa - z Crazy cook (mex.hranice) do Lordsburgu 136 km
 Museli jsme se přesunout přes půl kontinentu, ale paradoxně nejtěžší bylo posledních sto kilo-
metrů do srdce pouště – na startovní bod trailu.Trail totiž začíná v úplné pustině u malého monu-
mentu na mexické hranici. Buď tam od nejbližší silnice den a půl pujdete, nebo si zaplatíte šíleně 
drahý odvoz jeepem
 „Cesta“ je dost akční a už chápeme proč je to tak drahé…ještě děláme zastávku abychom si 
uložili vodu až kaňonem budeme procházet cestou od hranice. Za 3hodiny už stojíme u monumentu 
nažhaveni vyrazit. Cestou nás ještě kontrolují pohraničníci a nabádají nás abychom byli opatrní, 
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protože jeden člověk z pátku je pohřešovaný… Ale zastavit už se to nedá, vyrážíme. Je to obrovská 
úleva. Profil je jen mírně zvlněný, vedro díky větru snesitelné a tak ze všeho nejvíc bojujeme s váhou 
batohu - vybavení sice máme jen necelých 7 kilo, ale k tomu každý jídlo pro jistotu na 6 dní a 6 litrů 
vody.
 Během prvního dne zjišťujeme že nám vedro zas tak nevadí a ze nám stačí na pití 3litry vody na 
osobu a den, a pořádně se dopít večer, a tak v dalších dnech už tolik vody netaháme. Hned se jde líp. 
Přírodní povrchová voda není nikde. Vodu bereme z kravských napajedel a z občasných solárních 
pump. Samozřejmostí je malý vodní filtr. Střevní onemocnění takhle daleko od civilizace by mohlo 
být fatální.
 Pouštní krajina je fascinující i když tam vlastně nic není. Nebo možná právě proto. Máme štěs-
tí na velké množství kvetoucích kaktusů 
a silný vítr v zádech a obávanou pouštní 
etapu si oba užíváme. Nějaké puchýře, otla-
čená ramena a boky od batohu, a nakopnu-
ty kaktus samozřejmě proběhli, ale to jsou 
maličkosti. Jenom první noc nás vyškoli-
la - přehnala se solidní větrná bouře, tak-
že ráno jsme byli pěkně zasypaní pískem. 
Musíme příště líp vybírat místo pro kemp. 
Později ve městě z novin zjišťujeme, že 
prašná bouře převrátila na dálnici několik 
kamionů, tak jsme z toho vlastně vyvázli 
dobře.
 Celkem nás v neděli odstartovalo 6 - veteráni trailu Double shot a Zippy Marocco kteří nám 
rychle utekli, my s Oli jako napůl zkušený team, a pak úplní nováčci Mark z Aljašky a Turbo z Ore-
gonu. Jdeme maximálně na pohodu, protože během následujících 5 měsíců bude na hrdinství času 
dost.
 Při první zastávce ve městě Lords-
burg (Nové Mexiko) po pěti dnech v poušti 
jsem na Oli přísnej a směřujeme do kempu 
- pračky i sprcha tam jsou, tak se nesmíme 
rozmazlovat☺ Přebíráme znovu vybavení 
a skoro kilo a půl posíláme před sebe do 
Colorada. Tam třeba za měsíc přijde ještě 
vhod a jinak poputuje domu. Znovu se pře-
svědčujeme, že nízká váha batohu je pro 
rychlý pohyb zásadní.
 Dáváme si něco k jídlu, dokupujeme 
zásoby na další krátkou etapu do Silver 
City, píšeme domů a zničení brzo uléháme. 
Pobíhání po městě nám dalo zabrat víc než 
30 km na trailu. Ráno vstáváme v pět, abychom nakroutili co nejvíc kilometrů než bude vedro. 
Takhle to bude v poušti ještě týden dokud nenastoupámet nad 2000 m. Tam už snad bude líp.
 První těžkou etapu jsme zvládli, tak nám držte pěsti, ať to vydrží až do Kanady.

Díky za podporu!
Petr a Ola
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Milí sousedé a krajánci naší podorlické vesničky,
 první sněhové vločky se už snesly na naše louky a lesy a čas adventu nám připomněl, že nastává 
čas Vánoc, čas klidu a míru, kdy bychom se měli zastavit a na chvíli si dopřát více času se svými 
blízkými.
 Dnes jsou bohužel Vánoce spojeny s předvánočním stresem, nákupy, úklidy, přípravami, kde si 
člověk nejednou řekne, má to smysl? Vždyť Vánoce přeci nejsou od toho, abychom se honili a byli 
v napětí. Proto alespoň letos zkusme všichni polevit, usmívat se a být na sebe milejší :). „To, co ze 
sebe vyzařuješ, to se Ti stejným dílem vrátí“.
 V tomto čísle bych vás chtěl zhruba seznámit se zásadní změnou ve finanční oblasti a tou je změ-
na v novém zákoně o úvěrech platném od 1. 12. 2016. Hlavním cílem novely zákona je zprůhlednit 
trh a zamezit negativním jevům, ale i pozdějším dopadům, které s poskytováním úvěrů souvisí. Dobrá 
zpráva pro všechny je, že nepochybně zvyšuje ochranu spotřebitele – tudíž nás všech.
 Změna zákona koneckonců nebude mít tak zásadní dopad u bankovních poskytovatelů, jelikož 
již dnes se řídí podobnými pokyny, mají detailně zpracovány modely risk managementu, používají 
historická data klientů, komunikují s registry a dbají na kvalitu portfolia svých klientů. Naopak na 
druhé straně se už tak často nebudeme setkávat s pochybnými poskytovateli, poradci a zprostředko-
vateli úvěrů, protože pro ně je to nová situace. Zaplať pánbůh. Všichni známe reklamy v novinách, 
letáčky, kde nabízí rychlé půjčky bez nahlížení do registrů. Bohužel i velmi drahé na úrovni lichvy 
s likvidačními podmínkami pro klienty v případě sankcí. Spousta těchto subjektů a fyzických osob 
skončí, jelikož nejsou schopny dodržet podmínky pro získání licence a novely zákona. Navíc i pokud 
budou mít licenci, ale přesto se nebudou chovat podle zákona, mohou hodně rychle o ni přijít, dostat 
vysoké pokuty a jejich smlouvy by se staly neplatnými, a to až do 3 let od jejich uzavření.
 Klient u všech poskytovatelů musí získat informace o celkových nákladech úvěru, takže si 
i snadněji bude moci nabídky od konkurenčních bank mezi sebou porovnat. Zaniknou tzv. skryté 
poplatky, náklady. Vznikla předloha jasně daných informací, o kterých musí být klient informován 
a nikdo nesmí doplňovat jakékoliv další informace, které by srovnání ztěžovalo. Každá nabídka má 
nově platnost 14 dní, kdy lze podmínky prostudovat, rozmyslet, porovnat a banka ji nemůže měnit ani 
odvolat. Nikdo na vás nemůže ani tlačit k podpisu smlouvy.
 Další novinkou pro poradce je i poskytnutí rady. Rada je vyšší stupeň doporučení a musí se tak 
činit písemně. Je to činnost nad rámec běžného zprostředkování a poskytování úvěru. Takže ústně 
vám bude vždy pouze doporučena jedna z představených možností, tak aby se klient mohl rozhodnout 
pro ze svého pohledu nejlepší řešení. V bankách i u poradců se budete setkávat s větami „ já vám 
doporučuji“, rada bude až písemná forma (předsmluvní informace, smlouva atd.). Bankovní i neban-
kovní poskytovatelé úvěrů musejí mnohem přísněji prověřovat bonitu klienta. Pro poskytovatele to 
znamená, že při schvalování jakéhokoliv úvěru, včetně úvěru na bydlení je povinen provést detailněj-
ší posouzení finanční situace klienta, než bylo nyní.
Novela nově určuje 3 typy úvěrů:

1) Poskytování nebo zprostředkování spotřebitelského úvěru jiného než na bydlení (účel není ve 
smlouvě – na cokoliv)
2) Poskytování nebo zprostředkování vázaného spotř. úvěru (je vázán na koupi zboží nebo služby 
např. auta – leasing)
3) Poskytování nebo zprostředkování spotřebitelského úvěru na bydlení (hypotéky, úvěry ze sta-
vebního spoření)
Co ovlivňuje úvěruschopnost klienta?
 - Věk – čím starší, tím hůře
 - Dosažené vzdělání – čím vyšší, tím lépe

Finanční ABECEDA
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 - Rodinný stav a počet dětí – čím méně závazků, tím lépe
 - Pravidelné příjmy a výdaje včetně životního minima
 - U úvěru na bydlení je zásadní i druh zástavy a procento LTV

*LTV je zkratka pro anglické Loan ‑to ‑value neboli poměr půjčky k hodnotě. Zjednodušeně zna-
mená, v jakém poměru je výše půjčky k hodnotě nemovitosti.

 - Pro stanovení bonity je důležitá i jeho úvěrová historie a platební morálka (pokud je špatná – 
má to velmi negativní vliv, záznamy v registrech jsou uchovány po dobu 4 let. Pokud je naopak 
v pořádku a klient vždy vše plati včas a řádně, je to značná výhoda, jelikož pro banku je čitelnější 
než ten, kdo úvěr paradoxně nikdy neměl).

 
 V ČR existují 3 registry, kam musí banky i nebankovní instituce nově povinně nahlížet a předá-
vat informace, pokud tak doposud nečinily.

- Bankovní registr klientských informací (CBCB)
- Nebankovní registr klientských informací (CNCB)
- SOLUS – zájmové sdružení právnických osob

 
 Dle doporučení ČNB by mělo skončit poskytování tzv. LTV 100% u úvěrů na bydlení. Znamená 
to, že pokud si budete chtít půjčit např. na (byt) 1 mil. Kč., což je odhadní cena, zřejmě vám už ni-
kdo nepůjčí celou částku. Nově třeba jen 80% - 90%, ale i méně z objemu. Čím vyšší LTV, tím bude 
i vyšší úrok, jelikož je klient rizikovější. Zbylou částku si bude muset klient zafinancovat z vlastních 
prostředků, které bude muset doložit např. potvrzením zůstatku na běžném účtu apod. Hypotéky ne-
mají přesáhnout 90 procent hodnoty nemovitosti. Bonita klienta se stane alfou a omegou pro poskyt-
nutí úvěru. To v praxi způsobí, že získat úvěr už nebude tak jednoduché a někteří lidé na něj zkrátka 
nedosáhnou. Je tu ale i pozitivní věc, předčasné splacení úvěru u hypoték a úvěru na bydlení.
 Pro nově uzavřené úvěry na bydlení a úvěry na bydlení, u kterých po 1. 12. 2016 vyprší fixace, 
bude možné bez jakýchkoliv poplatků každý rok splatit až 25% úvěru. Rovněž tak bude možné před-
časně splatit i celý úvěr na bydlení, pokud dojde k prodeji nemovitosti, která byla hypotékou použita 
jako zajištění. Banka si bude moci naúčtovat pouze účelně vynaložené náklady, a to do max. 1% 
z předčasně splacené části, nejvýše však 50 tis. Dnes si některé banky účtovaly až 10%.
 Změn je samozřejmě více, ale na to již není prostor, snad příště. Ale nastínil jsem ty ze svého 
pohledu nejzásadnější pro běžný život.
 Závěrem to všechno znamená, že na finančním trhu ubude pochybných poskytovatelů půjček. 
Smlouvy a informace budou čitelnější a průhledné pro všechny. Žadatelé získají větší svobodu při 
rozhodování, i když získat jakýkoliv úvěr bude pro někoho o trochu těžší. Měl by se tím i časem snížit 
počet žadatelů o insolvenční řízení a oddlužnění, exekučních vymáhání, protože půjčku nedostane 
každý, zvláště ti, kteří nejsou na tom bonitně dobře a další půjčkou by v případě nesplácení ohrožovali 
chod rodiny. Proč si kupovat věci, když na to nemám, jen abych ukojil svoji konzumní potřebu. Je to 
ochrana právě příjmově slabších, aby se nedostali z jakékoliv příčiny do starostí a nezpůsobilo by jim 
to ještě větší existenční problémy.
 Přeji vám upřímně klidné vánoční svátky bez zbytečných starostí a doufám, že mé články o fi-
nanční abecedě byly pro někoho užitečné pro budoucí život, občas i pobavily a hlavně - každý si 
z nich vzal, co potřeboval. V novém roce vykročte pravou nohou, ať nás čekají dobré dny, když špat-
né, i když je nezveme - tak i tak občas přijdou.
 
 Krásné Vánoce, vesničko má podorlická :)

Jaroslav Chládek

Tento článek neslouží pro reklamní účely a je psán pro laickou veřejnost.
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NITĚNÉ KNOFLÍKY
Vážení rodáci,
 v dnešní přetechnizované době cítí lidé potřebu vracet se ke svým kořenům, nacházet opět identitu s pro-
středím, v němž žijí, a proto se vracejí k místním tradicím. Proto bych ráda zmínila firmu (svého druhu již 
poslední na světě), která se snaží o zachování tradiční výroby v Podorlicku.
Firma A. S. Buttons, s. r. o. S obchodní značkou Slesinger Thread Buttons se zabývá v Jablonném nad Orlicí 
výrobou nitěných knoflíků, strojních i ručně šitých bezmála 95 let.
 V roce 1921 Antonín Šlesinger zaměstnával desítky místních lidí, kteří tvořili knoflíky ručně a doma. 
Dokonce i pánové se podíleli na výrobě.
O 3 roky později A. Šlesinger spoluzakládá dílnu na průmyslovou strojní výrobu, kde ve své době zaměstná-
val kolem 500 lidí.
 Možná, že jste i Vy sami či Vaši předkové pracovali u této firmy a vytvářeli jste něco tak krásného, jako je 
právě onen zmiňovaný nitěný knoflík. Jistě stojí za zmínku, že tento unikát dokázal v současné době oslovit 
i přes konkurenční plastový knoflík řadu designerů, módních návrhářů a světových umělců, kteří opět začínají 
nitěný knoflík používat nejen na ložním povlečení, ale také na oděvy, kterým dodává luxusní vzhled.
 Tradiční a lidová kultura však tvoří nedílnou součást kulturního dědictví každé země, proto bychom se 
rádi zhostili příležitosti a dali tak podmět ke vzniku vybudování muzea nitěných knoflíků v Jablonném nad 
Orlicí. Prostřednictvím zpravodaje Vás chceme oslovit a zároveň požádat o pomoc, jak toto bohatství zacho-
vat. Myslíte   -li si, že nám můžete předat zajímavé informace z doby, kdy se tu začal nitěný knoflík vyrábět, 
prosím obraťte se na nás. Naleznete   -li doma historické prameny či staré fotografie, které by muzeum mohly 
obohatit, nebo objevíte   -li textilie, na kterých je původní knoflík dochován, kontaktujte nás prosím na tel. čísle 
733 70 95 11. Můžete nám tak pomoci uskutečnit tento plán a podpořit tak tradiční řemeslo.

S poděkováním a přáním pěkného dne tým A.S. Buttons (výroba nitěných knoflíků)

20 let DOMÁCÍ ZDRAVOTNÍ PÉČE NADĚJE, s. r. o. v Jablonném nad Orlicí a okolí.
 … v květnu tohoto roku jsme oslavily 20. výročí agentury domácí zdravotní péče N. Novákové.
Zajišťujeme komplexní zdravotní péči ve Vašich domovech. Kolektiv sester provádí odběry biologického 
materiálu, převazy, aplikuje injekce, podává infuze. Staráme se o pacienty po prodělané mozkové příhodě, 
operaci, úrazu, dále o pacienty s přechodným zhoršením stavu, kdy je třeba např. pohybová rehabilitace. Za-
jišťujeme paliativní péči Vašim blízkým v posledním stadiu života.
 Pracujeme na doporučení lékaře z nemocnic, nebo Vašeho obvodního lékaře. Péče je hrazena zdravotními 
pojišťovnami, s kterými máme uzavřeny smlouvy. Péči poskytujeme 7dní v týdnu, četnost návštěv ordinuje 
lékař.
 Potkáváte nás v Jablonném nad Orlicí i okolních vesnicích, kam dojíždíme. Ke komplexní péči máte 
možnost si zapůjčit za úhradu kompenzační pomůcky, jako jsou polohovací lůžka, invalidní vozíky, chodítka, 
sedátka do vany, schodolez.
 U pacientů vyžadujících odbornou péči potřebuje drahé přístroje jako jsou kyslíkový koncentrátor, dávko-
vací pumpa, glukometry, oxymetry, tonometry, antidekubitní pomůcky, které máme ve standardním vybavení.
 V poslední době počet pacientů ve vážném stavu přibývá. Nároky na moderní vybavení rovněž. Chceme 
svým klientům poskytovat co nejvyšší možnou kvalitu péče v domácím prostředí.
 A proto jsem se rozhodla po 20leté existenci agentury, která vznikla a je bez jakékoliv dotace, oslovit 
v našem městě některé firmy. Firma Formplast, s. r. o. se rozhodla věnovat naší domácí péči vozidlo. V říjnu 
došlo k předání vozu Škoda roomster od ředitele firmy pana Ing. Purkerta. Touto cestou mu chceme ještě 
jednou poděkovat za jeho vstřícnost a hlavně štědrost. Velmi nám tento dar pomůže v péči o naše klienty, za 
kterými dnes a denně dojíždíme.
 Je škoda, že prostředky které se každoročně vyberou ve sbírkách v našem regionu, putují k velkým orga-
nizacím, které je na základě svých programů rozdělují a z našeho města, vesnic tak odcházejí.
 Pokud byste se i Vy rozhodly poskytnout prostředky na přístrojové vybavení pro pacienty paliativní péče 
(umírající) číslo našeho účtu 1221399339/0800. Budou použity pro pacienty naší obce.

Nováková Naďa, Domácí zdravotní péče Naděje, s. r. o. (www.dop ‑nada.cz)
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Od měsíce května probíhá na území MAS ORLICKO projekt, zaměřený 
na spolupráci a společné plánování kvalitního vzdělávání za účasti 
odborné i laické veřejnosti.
První z oblastí, kterou projekt otevřel, je nyní velmi aktuální téma Inkluze. 
Na toto téma jsme uspořádali workshop a několik seminářů, které byly 
určeny jak pro starosty, ředitele, učitele, tak i pro širokou veřejnost. 
V rámci tématu Inkluze jsme spolupracovali s paní PhDr. Petrou 
Novotnou, která je ředitelkou Pedagogicko-psychologické poradny v Ústí 
nad Orlicí. Během každé akce se paní Novotná snažila předat aktuální 
informace a vyjasnit mýty, které se kolem inkluze objevují.

MAS ORLICKO – CO NADĚLIL ROK  2016
Aktivity na podporu škol se již rozběhly, první dotační výzvy 
přijdou na začátku roku 2017

Desítka vzdělávacích akcí odstartovala projekt Místních akčních plánů (MAP) a přizvala 
k diskusi o vzdělávání odbornou i laickou veřejnost. 

Druhý diskusní okruh byl věnován otázkám přípravy dětí 
v mateřské škole na čtení, psaní a počítaní tak, aby byly co 
nejlépe připraveny na přechod do základní školy. O tom, jak jim 
tento přechod usnadnit a důležitá vzdělávací témata novým 
žáčkům představit poutavou formou diskutovali účastníci 
workshopů jak navzájem, tak s rodilou kanadskou lektorkou, 
Lisou Kohli, která v rámci svého příspěvku přinesla účastníkům 
vhled na dané téma z pohledu pedagoga, který nemá se svými 
žáky společnou rodnou řeč. 

Pro zájemce o témata týkající se systematického řízení rozvoje školy byl 
připraven bezplatný semináře na téma Strategie rozvoje školy. Zájemcům 
o podporu nadaných dětí byl určen seminář „Práce s nadanými dětmi 
a žáky". 
Abychom v rámci projektu nebyli odtrženi od reality, lze se v rámci 
projektu podívat i přímo do vyučování a to díky ukázkovým hodinám. 
V roce 2016 proběhly celkem dvě a to přímo ve školách v území MAS. 

Místní akční plán vzdělávání Místní akční plán vzdělávání
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www.mas.orlicko.cz
Tým MAS ORLICKO, z.s.

Aby vše nekončilo „pouze" bezplatným vzděláváním, mohou všechny 
školy v území získat dotaci na vzdělávání a vybrané pracovní pozice 
ve školách a školkách (např. chůvy, školní asistenty, speciální pedagogy, 
psychology, atd.). S přípravou žádosti o tuto nárokovou dotaci jim 
pomáhají zaměstnanci kanceláře MAS zcela bezplatně. Pro zájemce byly 
uspořádány také informační semináře věnované jak jednotlivým 
podporám, tak práci s informačním systémem, ve kterém jsou jednotlivé 
žádosti o podpory podávány.

Kromě avizovaných výzev další vzdělávací akce pro školy, dvoudenní exkurzi do mateřských škol mimo území MAS ORLICKO 
a další výzvy, na kterých se s Vámi chceme podílet. Na začátku roku se pak také dozvíme, zda byla podpořena naše žádost 
na založení sociálního podniku, který by pilotně odstartoval činnost v obci Červená Voda (za její účasti v záměru).
Na závěr děkujeme za všestrannou podporu projektů MAP městům Česká Třebová, Králíky, Ústí nad Orlicí a Žamberk.  
Za finanční podporu činnosti pak děkujeme především Pardubickému kraji. 

Poslední, neméně důležitou činností MAS ORLICKO, je vyhlašování 
vlastních výzev na podporu projektů v území. Mimořádně zdlouhavý 
proces hodnocení způsobil, že do konce roku 2016 nemohly být 
vyhlášeny první výzvy, nicméně je proces hodnocení již v poslední fázi. 
A kdo si bude moci zažádat jako první? Své projekty budou moci již příští 
rok předložit obce na realizaci chodníků, parkovišť, přechodů a dalších 
prvků v dopravě. Podpořeny budou také investiční projekty základních 
a středních škol, projekty zaměřené na budování a modernizaci zázemí 
sociálních služeb a v neposlední řadě pak projekty zemědělských 
podnikatelů na modernizaci zemědělských podniků. 

Strategie MAS je v poslední fázi schvalování, první výzvy vyhlásí MAS v prvním kvartále 2017.

Co dál a co přinese rok 2017?

Vážení občané, 
přejeme Vám příjemné a pohodové prožití vánočních svátků a do roku nového pevné zdraví 
a těšíme se, že Vám budeme moci i v příštím roce poskytovat pomoc při rozvoji regionu. 

Na bezplatné vzdělávací akce navazuje podpora při získání prostředků na vzdělávání i další 
zaměstnance do škol.

PF 2017
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